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A tARtAlOmBÓl

Mit közeleg, mindjárt 
nyakunkon a karácsony. 
stekli Péter szociológus 
hallgatónak már a hóci-
pője is tele volt a mindent 
elárasztó negédes reklá-
mokkal. Nem igazán értette, 
miért kell októberben el-
kezdeni az ajándék vásárlás-
ra buzdítást. Hát nem érne 
ez rá egy kicsit?

Péter úgy érezte, az egész 
világ összeesküdött ellene. 

Úgy gondolta, elérkezett 
az idő, amikor passzív 
ellenállás helyett a tettek 
mezejére kell lépnie. Kis 
szabadcsapatot alakított 
a nézeteivel szimpatizáló 
diákokból, és éjszakánként 
hatalmas plakátokat ra-
gasztott ki egyes boltok ki-
rakataiba: „Ne vásárolj idő 
előtt!” feliratokkal. sajnos, 
ezeket másnap le is szedték 
a szemfüles bolti alkal-
mazottak. Ezután Grincs, 
aki nincs néven zenekart 
alapított, és vásárlásellenes 
koncerteket adott a város 
több pontján. Miután nagy 
sikert aratott, és eladott öt-
száz CD-t, rájött, hogy ezzel 
már ő is része lett a nagy 
karácsonyi biznisznek. Ek-
kor kissé meghasonlott, és 
komolyan elgondolkozott 
azon, hogy vidékre költözik, 
s élete hátralévő részét egy 
kis faházikóban éli le.

Végül győzött a józan ész. 
Készülni kezdett vizsgáira, 
s közben fenyőfaárusként 
vállalt alkalmi munkát. 
Áldott karácsonyt és boldog 
új évet kívánunk minden 
olvasónknak!

Mikulás Márton
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Debrecen Business Club
A Debreceni Egyetem, a város és a gazdasági élet szereplői 

közötti kapcsolatot segít elmélyíteni az az új üzleti klub, melyet a 
stadiont üzemeltető DNsÜ Kft. alapított az egyetemmel és a várossal 
közösen. A Debrecen Business Club gazdaságpolitikai és közéleti 
előadásokkal, szakmai beszélgetésekkel, tematikus estekkel várja 
majd a tagokat. A zárt klubnak a Nagyerdei stadionban páhollyal 
rendelkező cégek és természetes személyek a tagjai. Bács Zoltán 
kancellár elmondta: a DE főként a képzési rendszerével, kutatási 
és tudományos eredményeivel járul hozzá a város gazdasági fejlő-
déséhez. Hozzátette: egy egyetem gazdaságfejlesztési és innovációs 
erő is, melynek növelése érdekében az intézmény egy 70 hektáros 
ipari parkot hozott létre, amelyben az első 25 hektár már be is telt. 
A nyitó rendezvényén szilvássy Zoltán rektor a műszaki képzés 
megújulásáról adott tájékoztatást a Nagyerdei stadionban.

MinDEn egy helyen
„MinDEnben telitalálat!” – ezzel a mottóval nyitotta ki kapuit 

az ország legnagyobb nyílt napja. A Debreceni Egyetem DExpo 
elnevezésű kétnapos beiskolázási rendezvénye idén is több ezer 
érdeklődőt fogadott november 21–22-én. 2006 óta rendeznek nyílt 
napokat, a program célja, hogy a résztvevők először általánosan 
tájékozódjanak a felvételiről, az egyetem intézményéről, a képzési 
kínálatáról, sportolási, tudományos és szabadidős lehetőségeiről 
is, ezt követően pedig szakos tájékoztatókon vegyenek részt. A 
Főépületben 14 kara képviselte magát, emellett a nemzetközi 
kapcsolatokról, kollégiumokról, szakkollégiumokról, hallgatóként 
már a tudományban való részvétel lehetőségeiről, ösztöndíjakról, 
az Idegennyelvi Vizsgaközpontról, Tehetséggondozó Programról 
is informálódhattak a végzős középiskolások.

Innovációs Központ 
A Debreceni Egyetemnek kiemelt célja, hogy az intézmény 

innovációforrásként elősegítse a kutatási eredmények gyakorlati 
felhasználását, támogassa az innovációs folyamatok régióbeli ki-
bontakozását. Ennek a célkitűzésének az eléréséhez járulhat hozzá a 
DE Innovációs Központja, melynek megvalósítására tavaly év végén 
3.883.389.206 forintot biztosított az állam. A központ a Vezér utcai 
egyetemi ipari parkban, a DE Tudományos Technológia és Innová-
ciós Park bevezető telkén épül meg. Az engedélyeztetés folyamatban 
van, a terület előkészítése a következő hónapokban megkezdődhet, 
a kivitelezői közbeszerzési eljárás pedig jövő nyáron indulhat. Az 
innovációt és vállalkozói szemléletet megalapozó fejlesztéssel a 
kormány és az intézmény célja, hogy a DE még inkább felzárkózzon 
a világ vezető felsőoktatási intézményei mellé. 

Következő lapszám
Az Egyetemi Élet következő lapszáma 
2019. február közepén fog megjelenni. 

Addig is minden kedves olvasónknak: 
sikeres és eredményes vizsgaidőszakot, 

kellemes karácsonyi ünnepeket és boldog új évet kíván 
szerkesztőségünk összes munkatársa!
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Betegbarát oldal
Egyedi fejlesztésű alkalmazások és modern látványvilág jellemzi 

a Debreceni Egyetem Klinikai Központ új weboldalát. A Klinikai 
Központ egységes egyetemi arculathoz illeszkedő, megújult webes 
felületén mutatja be az intézményt és annak sokrétű tevékenysé-
gét. A fejlesztési munka 2017-ben kezdődött, a megújulás pedig 
egyaránt vonatkozik a designra, az egységes menüszerkezetre és a 
magyar betegellátásban egyedülállónak számító alkalmazásokra. 
A klinikaikozpont.unideb.hu címen elérhető oldal kialakításánál 
a legfontosabb szempont az volt, hogy egy olyan beteg- és munka-
társbarát weboldal jöjjön létre, amelynek fókuszában az ellátáshoz 
kapcsolódó információk állnak. A betegek tájékoztatását segítő 
felületen szakrendelés-, betegségkereső és e-térkép is van.

Finn–magyar kapcsolatok
A Debreceni Egyetemre látogatott november végén Markku 

Virri, a Finn Köztársaság nagykövete. A diplomata szeptember óta 
képviseli hazáját Magyarországon, és először járt Debrecenben. 
A nagykövet fontosnak tartja a finn–magyar oktatási, kulturális 
és gazdasági kapcsolatok ápolását, és bízik abban, hogy minél 
több finn cég épít ki együttműködést Debrecennel és a megyével, 
valamint reméli, hogy az oktatási kapcsolatok révén egyre több 
fiatal ismeri meg hazája nyelvét és kultúráját, illetve tevékenykedik 
majd a kétoldalú kapcsolatok fejlesztése érdekében. A diplomata 
megbeszéléseket folytatott Bartha Elek oktatási rektorhelyettessel, 
Keményfi róberttel, a BTK dékánjával, Maticsák sándorral, a 
Finnugor Nyelvtudományi Tanszék vezetőjével, valamint a tanszék 
munkatársaival.

Ünnepi ülés
Kari kitüntetéseket és címzetes egyetemi docensi címet adtak 

át a Bölcsészettudományi Kar ünnepi ülésén novemberben. – Bár 
ma úgy tűnhet, hogy a Debreceni Egyetem számára a gazdasági 
és műszaki fejlesztések élveznek elsőbbséget, az intézmény veze-
tése mindent elkövet, hogy a tudományegyetemi karok nyugodt, 
kiegyensúlyozott körülmények között dolgozhassanak – mondta 
köszöntőjében Bács Zoltán kancellár. Az ünnepség a kari kitünte-
tések átadásával folytatódott. Ezután címzetes egyetemi docensi 
címmel ismerték el sándor Mihály munkásságát, aki hosszú évek 
óta külső munkatársként járul hozzá az egyetem oktatómunká-
jához, hiszen 2006 óta tart előadásokat a labdarúgás egy-egy 
korszakának történetéről. Az eseményen tartotta professzori 
székfoglaló előadását a kar két új egyetemi tanára: Bugár István 
és Lackó Tibor.

A jövő tudósai 
A Magyar Tudomány Ünnepe keretében rendezte doktoravató 

ünnepségét november végén a Debreceni Egyetem. Az eseményen 
74 frissen avatott doktor vehette át tudományos fokozatát igazoló 
oklevelét. A doktorjelöltek közül 58-an summa cum laude, 15-en 
cum laude minősítéssel tettek eleget a doktori fokozat megszer-
zéséhez előírt követelményeknek.

A rendezvényen az egyetem 13 munkatársa kapott habilitációs 
címet. Hosszú időn át végzett magas színvonalú oktató munkája 
és kiemelkedő tudományos teljesítménye elismeréseként egyete-
mi magántanári címmel tüntették ki Kozár Lászlót, a Budapesti 
Gazdasági Egyetem Kereskedelem Tanszékének főiskolai tanárát. 
A DE szenátusa két professzor kimagasló munkáját ismerte el 
professor emeritus cím adományozásával, amelyet Hunyadi László 
és Maksa Gyula professzorok vehettek át.
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Meglévő klaszterhálózatát tovább-
fejlesztve, határon átívelő együtt-
működésekre törekszik a Debreceni 
Egyetem. A hálózatosodás hozzájá-
rulhat a régió gazdaságfejlesztésé-
hez. Ezekről is szó volt a háromnapos 
nemzetközi klaszterkonferencián 
november 23-án. 

A Debreceni Egyetem az elmúlt évtized-
ben a technológiatranszfer-tevékenység 
hatékonyabbá tételét szem előtt tartva öt 
klaszter megalakulásában és működteté-
sében vállalt szerepet. Az intézmény – tu-
dásközpontként és innovációforrásként – a 
kutatási eredmények gyakorlati felhaszná-
lását, az innovációs folyamatok régióbeli 
kibontakozását szolgáló partnerkapcsolatok 
kialakítását, illetve azok eredményes működ-
tetését tűzte ki célul.

Az egyetem elsőként a gyógyszer-
ipar, majd az élelmiszeripar, a termál- és 
gyógyturizmus, a sport és az energetika, 
informatika területén szervezte partnereit 
strukturált formába. Az egyetemi kötődésű 
klaszterek mindegyike rendelkezik ma-
gyarországi akkreditációval, és a korábbi 
években a nemzetközi akkreditációt is 
többnek sikerült megszerezni. Az intézmény 
stratégiai jelentőségű területként tekint az 
energetikára, a gyógyszer- és az élelmi-
szeriparra, melyekhez magasan képzett 
szakemberekkel, fejlett oktatási háttérrel, 
valamint komplett innovációs rendszerrel 
járul hozzá. A klaszterszervezetekben több 
száz vállalattal dolgozik együtt az egyetem, 
de ennél lényegesen több, mintegy másfél 
ezer vállalati szereplővel áll kapcsolatban.

Szerep a gazdaságfejlesztésben 

– Az ideális klaszterstruktúrához szükség 
van az iparvállalatokra, az innovációfor-
rásként és oktatási bázisként működő 
Debreceni Egyetemre, az ipartelepítéshez 
a feltételeket biztosító városra, valamint új 
elemként a pénzintézetekre. Így alakul ki 
az a hatékony innovációs rendszer, mint 
például Ile-de-France klasztereiben vagy a 
szilícium-völgyben annak idején a stanford 
Egyetem körül – emelte ki szilvássy Zoltán 
rektor az első magyar–román nemzetközi 
klaszterkonferencián. 

A Debreceni Egyetem rektora hangsú-
lyozta: az utóbbi években már nemzetközi 
óriásvállalatok is megjelentek a klaszterek 
környezetében, többek között a General 
Electric, a rosatom, a Thyssenkrupp, a 
Krones és a Ganz vállalatcsoport.

A Pénzügyminisztérium gazdaságfej-
lesztési programok végrehajtásáért felelős 
helyettes államtitkára, Greinstetter Balázs a 
hazai klaszterrendszer zászlóshajójának ne-

vezte Debrecent a nemzetközi konferencián, 
miután az országban itt működik a legtöbb 
akkreditált klaszter.

– Debrecen bizonyítja, hogy az ipari 
szereplők és az innovációs tudásbázis, az 
egyetem összefogása a gazdaságfejlesztés ha-
tékony eszköze. A hangsúlyt ma már nem az 
ilyen jellegű együttműködési formák beindí-
tására, hanem a nemzetközi piacon is látható 
klaszterek támogatására helyezzük. Kiemelt 
célunk, hogy a nemzetgazdaságban húzó 
szerepet játszó iparágak mindegyikében 
legalább egy-egy csúcsklaszter jöjjön létre, 
amely tömöríti az adott iparág értékláncának 
legfontosabb szereplőit. Ezt a Gazdaságfej-
lesztési és Innovációs operatív Program 
támogatja – mondta a helyettes államtitkár.

A Debreceni Egyetem – illeszkedve a 
kormányzati törekvésekhez – határon átívelő 
együttműködések kialakítására is törekszik, 
célja, hogy kihasználva Debrecen és Nagy-
várad ipari parkjainak lehetőségeit, magyar–
román közös startupok indulhassanak.

A Pénzügyminisztérium és a román 
Klaszter szövetség háromnapos, közös ren-
dezvényén a magyar és a román határmenti 
régió klasztereinek képviselői tájékozódhat-
tak az együttműködés lehetőségeiről és az 
Európai unió klaszterstratégiájáról, valamint 
már jól bevált gyakorlatokat is megismerhet-
tek többek között spanyol, olasz és osztrák 
szakértőktől. A konferencia témái között 
hangsúlyosan szerepelt az egyetemek, ku-
tatóműhelyek szerepvállalása. A Debreceni 
Egyetem kutatási, innovációs törekvéseiről 
és lehetőségeiről Tőzsér József egészségipari 
innovációért és képzésfejlesztésért felelős 
rektorhelyettes számolt be a magyar és kül-
földi résztvevők előtt.

Sajtóiroda
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Az egyetemekre is fontos szerep hárul, hogy Magyaror-
szág kreatív technológiákon, új piacokon és új szövetsé-
geken alapuló, gyorsan fejlődő, versenyképes gazdaságot 
építsen – jelentette ki Matolcsy György jegybankelnök a 
Debreceni Egyetemen tartott december 6-ai előadásában. 

A Magyar Nemzeti Bank elnöke a Magyar Közgazdasági Társaság 
hajdú-bihari szervezetének meghívására érkezett az intézmény 
Gazdaságtudományi Karára, ahol a válságkezelés magyar receptjét 
osztotta meg a hallgatósággal.

– Magyarország azért tudta sikeresen kezelni a legutóbbi pénz-
ügyi, gazdasági válságot, mert strukturális reformokat vezetett be 
a megszorító politika helyett. A magyar modell egyszerre hozott 
egyensúlyt és a növekedést a gazdaságpolitikában. Ezt olyan célzott 
intézkedésekkel értük el, mint az egykulcsos személyi jövedelemadó 
bevezetése, a foglalkoztatás bővítése, a devizakárosultak mentőcso-
magja és az alapkamat fokozatos csökkentése, majd szinten tartása 
– sorolta Matolcsy György.

Hozzátette: a „fehérítésnek” köszönhetően az elmúlt időszakban 
a felére csökkent az adóelkerülés Magyarországon, a foglalkoztatás 
sohasem látott mértékben emelkedett, a munkanélküliségi ráta 
pedig 4 százalék alatt van.

Az Európai unió dél-európai tagállamai, az úgynevezett Club 
Med országok (Görögország, olaszország, Portugália, spanyolor-
szág) ezzel szemben megszorításokkal próbáltak kilábalni a vál-
ságból, de emiatt a gazdasági teljesítményük jelentősen visszaesett. 

A közhasznú jelentés készítési kötelezettséget a közhasznú szerveze-
tekről szóló 1997. évi CLVI. törvény írja elő. A hivatkozott jogszabály 
alapján a közhasznú társaságnak az éves beszámoló jóváhagyásával 
egyidejűleg közhasznú jelentést is kötelező készíteni, amelynek elfo-
gadása szintén a közhasznú társaság legfőbb szervének kizárólagos 
hatáskörébe tartozik.

A közhasznú jelentésnek tartalmaznia kell:
1. Számviteli beszámoló mellékelve
2. A vagyon felhasználásával kapcsolatos kimutatás

–  induló vagyon (törzstőke): 11.500 eFt 
                              pénzbetét: 11.500 eFt
– Az éves működés során az összes bevétel mely a következő tételekből 

tevődik össze: 
A) összes közhasznú tevékenység bevétele 134 943 eFt
l közhasznú célra kapott támogatás önkormányzattól 1 050 eFt
l pályázati úton elnyert támogatás (a 4. pont alatt részletezzük)
 21 188 eFt
l közhasznú célra kapott egyéb támogatás 380 eFt
l közhasznú tevékenységből származó bevétel 110 001 eFt
l egyéb bevétel 2 324 eFt

B) vállalkozási tevékenység bevétele 0 eFt
– A társaság vagyona év végén (saját tőke): 34 129 eFt

„Kanyarban kell előzni”

A jegybankelnök kiemelte, hogy gazdaságpolitika következő fontos 
feladata, hogy elősegítse a szükséges versenyképességi fordulatot, 
melyben az egyetemeknek is nagy szerepe lehet.

– Közösen kell megfogalmaznunk, hogy 2030-ra milyen legyen az 
igazán versenyképes magyar gazdaság. Egy újabb válság esetén sok 
ország áll majd egyvonalban a startnál, Magyarországnak pedig az 
a célja, hogy erre a helyzetre megfelelően felkészüljön, hiszen majd 
a „kanyarban kell előzni”. A felsőoktatási intézményeknek is arra 
kellene törekednie, hogy kreatív spin off, starup cégek létrejöttét 
támogassa, csakúgy, mint a Debreceni Egyetem, amely 2013 óta 
rakétaként tör felfelé – fogalmazott Matolcsy György.

Sajtóiroda – TB

A Debreceni Nyári Egyetem Nonprofit Közhasznú Kft. 
közhasznúsági jelentése

2017. év
mely három részből tevődik össze:  jegyzett tőke 11 500 eFt
                                                             eredménytartalék 19 372 eFt

                                                             mérleg szerinti eredmény   3 257 eFt
3. Cél szerinti juttatások nem volt
4. Pályázati úton elnyert támogatás (21 188 eFt) részletezése:
l Tempus Közalapítvány: 13 113 eFt
l ErAsMus+ KA1 (Mobilitás): 1 851 eFt
l ErAsMus+ KA2 (strategic Partnership): 194 eFt
l International Visegrad Fund: 3 569 eFt
l „Magyar-Lengyel Nyelvi Fórum” című pályázat: 1 090 eFt
l The Cleveland Hungarian Development Panel (CHDP) pályázat:    

                                                                                                     1 006 eFt
l Epson pályázat: 65 eFt
l Eight for Great című pályázat: 300 eFt 

5. A közhasznú szervezet vezető tisztségviselőinek nyújtott juttatások 
értéke illetve összege
Az ügyvezető igazgató díjazása 2017. január 1.–december 31. között:                                
 5 328 eFt
A Felügyelő Bizottság elnöke és tagjai közül 1 fő részesült Budapest– 
Debrecen–Budapest útiköltség térítésben:                                         3 e Ft
6. A közhasznú tevékenységről szóló beszámoló                 mellékelve

Debrecen, 2018. február 2.



EgyEtEmi ÉlEt  92018. december

Újításokkal, hagyományteremtő 
programokkal zárul a 2018/2019-es 
félév első szemesztere. Bognár István 
Ádám, a Debreceni Egyetem Hallga-
tói Önkormányzatának elnöke be-
szélt a hamarosan záruló mozgalmas 
félévről és a jövőbeli tervekről. 

EÉ: – Hogyan értékelnéd a hamarosan 
záruló félévet?

– Nagyon mozgalmas félévet tudhatunk 
magunk mögött, mind a programjaink 
szempontjából, mind pedig hallgatói 
oldalról megközelítve. Több tekintetben 
is sikeres félévet zártunk, a legfontosabb 
eredmény a hallgatói normatíva emelkedé-
se. Korábbi HÖoK-elnökségek is már ezen 
dolgoztak, hiszen egy több mint tízéves, 
elavult és sokszor átláthatatlan rendszert 
próbálunk ezzel új mederbe terelni. Ennek 
egyik állomása, a forrásbővítés valósult 
most meg. Nagyon sok hallgatói önkor-
mányzati javaslat került be a Minisztéri-
umhoz „Jövőkép Program” címmel, amit 
felhasználhattak a döntéshozók munkájuk 
során, és reményeink szerint ennek is 
köszönhetően 40%-os normatívaemelés 
történt már idén a szociális ösztöndíjak 
esetében, 2020 februárjától pedig a ta-
nulmányi ösztöndíjakat is érinteni fogja. 
Az emelkedés következtében a hallgatók 
közül a korábbinál többen férhetnek hozzá 
magasabb támogatásokhoz. 
EÉ: – Két nagy újítás is érkezett az első 
félévben, mik voltak ezek?

– A Debreceni Egyetem Hallgatói Ön-
kormányzata idén két fontos programot 
indított a hallgatók számára. Az egyik 
kifejezetten a Hallgatói Önkormányzatok 
képviselőinek szól, ugyanis útnak indí-
tottuk a DEHÖK Vezetőképzőt, amely azt 
a hármas célt szolgálja, hogy a Hallgatói 
Önkormányzatok képviselői évről évre hoz-
zájussanak minden releváns információhoz 
a munkájukhoz kapcsolódóan, lehetőségük 
legyen fejleszteni képességeiket, illetve a 
különböző kari HÖK-ök hatékonyabban 
tudjanak együttműködni. Jövőre még 
tovább fogjuk bővíteni a Vezetőképző 
szerkezetét, bízva abban, hogy ezzel segíteni 
tudjuk szervezetünk jövő generációit.

A másik nagy programunk pedig a 
DEHÖK Mentorprogram, ahol – angol-
szász egyetemeken hagyományos módsze-

rekhez hasonlóan – tapasztalt és képzett 
hallgatók segítenek társaiknak. Ha valaki 
elsőévesen esetleg nincs még tisztában a 
vizsgafelvétel mikéntjével, vagy felsőbb 
éves korában is van kérdése mondjuk egy 
kutatással kapcsolatban, akkor a mento-
rok segítséget, útmutatást nyújtanak. A 
Mentorprogramban nemcsak tanulmányi 
kérdésekben segítenek a mentorok, hanem 
magánéleti, mentális eredetű problémákkal 
kapcsolatban is tudnak tanácsot adni. A 
Mentorprogram keretein belül Mentorna-
pokat indítottunk, ahol személyesen meg 
lehetett keresni a standokat, és akár már 
a helyszínen segítséget lehetett kérni egy 
éppen aktuális élethelyzet kapcsán. Azt 
szeretnénk, ha hallgatótársainknak sike-
rülne minden, az egyetemi élet által hozott 
helyzetet megoldani, és később ezekkel a 
tapasztalatokkal sikeresen elhelyezkedni a 
munka világában.
EÉ: – Milyen változtatásokra lehet számítani 
a második szemeszterben?

– Több minden tervben van a DEHÖK 
életében, legyen szó szervezeti átalakulá-
sokról, valamint kulturális programok át-
gondolásáról. A legfontosabb és legnagyobb 
változás talán a gólyatáborokban lesz, 
hiszen már idén is teltházzal zártuk a két 
turnust. Célul tűztük egy olyan gólyatábori 
modell létrehozását, amely segít kiépíteni a 
különböző évfolyamok közti kapcsolódási 

Töretlen lendület minDEnben

pontokat. Egyfelől ehhez egy közös gólya-
tábori programtervet kell megalkotnunk 
14 kar együttműködésében. Másfelől pedig 
szeretnénk, ha az angol nyelvű képzéseken 
részt vevő hallgatótársainknak is lenne gó-
lyatábora, ami bizonyos tekintetben kicsit 
eltérő lenne az eddig megszokottól. Nagyon 
fontos számunkra, hogy itt tanulnak, itt 
élnek, így szeretnénk, ha ez által is egy 
igazi nagy közösséget alkotna a Debreceni 
Egyetem. 

DEHDK Sajtóiroda – Bajkó Kinga,
fotó: Balogh Albert

Interjú Bognár István DEHÖK-elnökkel

HÁttÉR
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November 16–18. között Debrecenben zajlott az Orvostan-
hallgató Szervezetek Nemzetközi Szövetsége (IFMSA – Inter-
national Federation of MedicalStudents’ Association) által 
akkreditált tréning a Magyar Orvostanhallgatók Szövetsé-
gének (MOSZ, korábban MOE, nemzetközi nevén HuMSIRC) 
szervezésében. A MOSZ teljes jogú tagja az IFMSA-nek, 
mely 1951-ben alakult, ma pedig 127 tagországgal a világ 
legnagyobb ifjúsági szervezete. Az IFMSA az ENSZ és a WHO 
által is elismert orvostanhallgató világfórumként működik, 
és mintegy 1,2 millió leendő orvost képvisel. 

A Training New Trainers elnevezésű rendezvény először került 
megrendezésre Magyarországon. A háromnapos workshop keretén 
belül nemzetközi trénerek érkeztek hozzánk Csehországból, hogy 
mi magunk is trénerekké válhassunk. Műhelybeszélgetések aktívan 
dolgozták fel a motiválás, támogatás, vezetőképzés, szervezés, tré-
ningfelépítés, hatékony időgazdálkodás témákon túl az önismereti 
és önfejlesztési technikák elsajátítását. Az esemény célja volt, hogy 
magyar orvostanhallgatók is megszerezzék ezt a képesítést, és így 
bárhol a világban tréningeket tartsanak és fejlesszék társaikat.  

Az esemény szervezésével továbbá az is célunk volt, hogy a MosZ 
októberben megválasztott új tisztségviselői jobban megismerjék, 
erősítsék egymást a közös munkában, és meghatározzák a következő 
év fő irányvonalait, az elérendő célokat.

Az utóbbi évben a MosZ célul tűzte ki, hogy növelje aktivitását 
a nemzetközi színtéren, ezért is örülünk, hogy a Debreceni Egye-
temen megvalósulhatott ez a rendezvény. Emellett az ország négy 

MOSZ a nemzetközi színtéren

orvosi egyetemén tanuló orvostanhallgatókból álló szervezői csapat 
dolgozik egy, a hazai és külföldi orvostanhallgatóknak szóló sub 
regional Training elnevezésű esemény szervezésén, mely során a 
hallgatók különböző témájú soft-skill tréningeken vehetnek majd 
részt áprilisban, és olyan tudással gazdagodhatnak, ami a későbbi 
orvosi pályájuk során is elengedhetetlen. 

A hazai eseményeken túl terveink között szerepel, hogy az IFMsA 
által rendezett konferenciákon is minél nagyobb számú delegációval 
képviseljük hazánkat. A márciusban, szlovéniában megrendezésre 
kerülő March Meeting az IFMsA egyik legnagyobb találkozója, 
melyre a világ minden tájáról érkeznek orvostanhallgatók, hogy 
tanuljanak egymástól és közösen keressék a megoldást a globálisan 
felmerülő problémákra. 

Bízunk benne, hogy a tanév során sikerül elérni ezeket a célokat, 
és minél több tagunk kap lehetőséget, hogy tudását bővítse és szé-
lesítse látókörét ezen események által. Ezúton is köszönjük a Deb-
receni Egyetem Általános orvostudományi Karának támogatását!

Balázs Bianka DE-ÁOK szakos hallgató, a MOSZ elnöke
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Félhomályba borult terem, koncentráló arcok, gépek 
tucatjai és üdvrivalgások vagy épp bosszús morranások 
– ezek jellemezték a Debreceni Egyetem legutóbbi L.A.N. 
Partyját.

Huszonhatodik alkalommal rendezte meg a hagyományos 
League At Night e-sport bajnokságot a Debreceni Egyetem In-
formatika Karának Hallgatói Önkormányzata november 23-án. 
A baráti társaságban otthon töltött LAN-partik hangulatát idéző 
rendezvénynek a Nagyerdei stadion szórakozóhelyei közül a Hall 
és a red&White is teret adott idén.

Padányi Viktória, az Informatika Kar Hallgatói Önkormányza-
tának alelnöke, elmondta, hogy „A két helyszínen közel kétszáz 
gamer játszott. A red and Whitet-ot FIFA- és Hearthstone-arénává, 
a Hall rendezvénytermét pedig a Cs:Go, a LoL és a PuBG arénájává 
alakítottuk.”

A változatos játékok változatos kihívások elé állították a ver-
senyzőket. Míg a FIFA és a Playerunknown’s Battleground az 
ügyességről és a reflexekről szólt, addig a League of Legends és a 

Counter-strike meccsek már taktikázást és csapatmunkát is igényel-
tek. A gyűjtögetős kártyajátékokra hasonlító Hearthstone-nál pedig 
nem ártott, ha a játékosok bele tudtak látni az ellenfél gondolataiba.

A bajnokság nem csak az egyetemi hallgatóit vonzotta, hiszen 
a DEAC e-sport szakosztályának két csapata is részt vett rajta. 
ráadásul megérte versenybe szállni, ugyanis a dicsőség érzésén túl 
a győztes csapatok ötvenezer, az egyéni nyertesek tízezer forintos 
jutalommal távozhattak.

A gamerest szervezői nem csak a versenyzőkre gondoltak, hiszen 
a kísérőket és az érdeklődőket a meccsek alatt és között a L.A.N. 
Chill Zone várta, ahol az évek során megszokott konzolsarokban 
számos játékot kipróbálhattak, ráadásul idén a Játék Céh munkatár-
sainak segítségével húsznál több társasjáték közül is válogathattak.

Az éjszaka végére a győztesek is felállhattak a képzeletbeli dobo-
góra. A DEAC-Hackers csapata nem talált legyőzőre a Cs:Go-ban, 
a League of Legends versenyzői közül a Maszek squad diadalmasko-
dott. Egyéniben a Hearthstone bajnokságot Jánócsik Csaba, a FIFA-t 
Bogár István nyerte, a PuBG bajnoka pedig Csicsek Máté lett.

DEHDK Sajtóiroda – Vida László, fotó: Rozsi Kristóf

Gamerek éjszakája

A Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzatának Egész-
ségügyi Bizottsága relaxációs nappal igyekezett kedves-
kedni az egyetemi polgároknak november 28-án. 

Mindjárt kezdetét veszi a 2018/2019 tanév első vizsgaidőszaka. 
A hallgatók többségének gondolatait ilyenkor már a zárthelyi 
dolgozatok, illetve a közelgő vizsgák foglalják le. A teljesítmény-
kényszert óhatatlanul stressz kíséri, ennek csökkentését tűzte ki 

Relaxációs nap
célul a szerdai esemény, amelyet új ötletként, első alkalommal 
valósítottak meg a szervezők. Az egyetem Főépületében már a dél-
előtti óráktól kezdve a hallgatók rendelkezésére álltak a Debreceni 
Egyetem Mentálhigiéniás és Esélyegyenlőségi Központ (DEMEK) 
által támogatott Kortárs segítő Csoport tagjai. Tanulással, min-
dennapi problémamegoldással kapcsolatos kérdésekre egyaránt 
segítettek választ találni, ezen kívül egy projektív kártyacsomagot 
is kipróbálhattak a jelenlévők. Közvetlenül mellettük különböző ízű 
gyógyteák kóstolására volt lehetőség. A nap legizgalmasabb részét 
jelentette, hogy a lazítani vágyók ingyenes masszázsra regisztrál-
hattak, amelyet délután, szintén a Főépületben vehettek igénybe. A 
kezelést Farkas Tamás masszőr, az Egészségügyi Bizottság korábbi 
tagja végezte. A nap programjai a Díszudvart is érintették, ugyanis 
a bizottság éves működésében hagyományos véradásra is sor került. 
Örömteli, hogy közel ötven egyetemi polgár regisztrált és várta 
ki, hogy sorra kerüljön. A szám ugyanakkor nem tükrözi hűen a 
teljes érdeklődést, mivel az időkorlát miatt többen – bár szerettek 
volna – már nem tudtak vért adni. 

A fentebb említettek azt eredményezték, hogy az Egészségügyi 
Bizottság eddigi legsikeresebb véradását könyvelhette el. A nap fo-
lyamán számos hallgató élt az egyéb lehetőségekkel, akik így egy pici 
nyugalmat, kikapcsolódást csempészhettek a sűrű hétköznapokba, 
s remélhetőleg profitálnak a jövőben a szerzett tapasztalatokból. 
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Novemberben kezdődött és 
december közepén ért véget az 
idei gólyabáli szezon. A 2018. évi 
bálok sorát az Állam- és Jogtudo-
mányi Kar XXII. Hallgatói bálja 
nyitotta meg november 10-én a 
Lovardában. A báli köszöntőbe-
szédek és a gólyák eskütétele után 
a végzősök szalagtűzésére is sor 
került. A gólyák az esti ünnepélyt 
keringővel nyitották meg.

November 17-én álarcosbálra 
várták a medikus gólyákat a fő-
épületben. Az Általános orvostu-
dományi, a Fogorvostudományi, 
a Gyógyszerésztudományi és 
a Népegészségügyi Karok által 

szervezett Medikus bálon idén is 
bálkirályt és bálkirálynőt választottak.

A sorozatot a Gyermeknevelési és Gyógypedagógiai Kar folytatta 
november 23-án, Hajdúböszörményben. A gólyabálra a szervezők 
élő zenével, hallgatói- és meglepetésműsorral is készültek, valamint 
díjazták a „legjobb, legkreatívabb maffiapárost” is. November 30-
án az Egészségügyi Kar Nyíregyházán várta a bálozni vágyókat. A 

Amire mindig emlékezni fogunk

Lélegzetelállító fényeffektek, látványos dekorációk, keringő, gólyaeskü, díszes vacsora, színvonalas mulatság: 
több ezer elsőéves élhette át idén is a Debreceni Egyetem Hallgatói  Önkormányzata, valamint a kari Hallgatói 
Önkormányzatok által szervezett gólyabáli forgatagot. 

gólyák nyitótánca magával ragadta a közönséget. Hajnalig tartó 
önfeledt szórakozás mellett értékes tombolanyereményekkel is 
gazdagodhattak a bálozók. 

December első napján a Gazdaságtudományi, a Mezőgazda-
ság-, Élelmiszertudományi és Környezetgazdálkodási, valamint a 
Műszaki Kar rendezett közös gólyabált. Az elegáns környezetben 
neves fellépők szórakoztatták a közönséget a Főépületben, illetve 
az elsőéves hallgatók egy nagyszabású produkcióval készültek a 
vendégek számára. A bál témáját a Nagy Gatsby c. film ihlette.

A gólyabáli szezont a Bölcsészettudományi-, Informatikai-, Ter-
mészettudományi és Technológiai, valamint a Zeneművészeti Kar 
Walt Disney világát idéző közös gólyabálja zárta december 7-én. 
Csillogás, meghitt pillanatok, gyönyörű nyitótánc és vidám órák 

uralták az estét. Az idei bálokon a hangulatról gondosko-
dott többek között: Kefir, az uFo együttes, Király 

Viktor, Csordás Tibi, a szívtiproll Együttes, 
Horváth Tamás, a Panorama Party show Band, 

a Follow the Flow zenekar, az Abrakazabra 
együttes, Dj Greg Trade, Dj Czipi és Dj 
Juhász Laci. 

A gólyabál jeles esemény minden első-
éves életében, átélni pedig szinte kötelező. 
Ez az este a gólyákról szólt, akik a gólya-

táborban csak beléptek az egyetemista lét 
aranykapuján, az esküt letéve pedig ennek a 

hatalmas családnak a részeivé váltak. 
DEHDK Sajtóiroda – Kovács Gabriella
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Az Alumni Közösség hírei 

HÁttÉR

1993 júniusában kaptuk kézhez diplo-
mánkat a Kossuth Lajos Tudományegyete-
men. Ez év tavaszán egy szomorú haláleset 
kapcsán döbbentünk rá, hogy immár 25 
évvel ezelőtt történt ez a fontos esemény, és 
van olyan volt csoporttársunk, akivel azóta 
sem találkoztunk. A Debrecenben pedagó-
gusként dolgozók összedugtuk a fejünket és 
elhatároztuk, hogy negyedévszázad elmúltá-
val újra összehozzuk a csapatot egy találkozó 
erejéig 2018. szeptember 29-én.

A szervezés során csodálkoztunk rá, hogy 
az 1988-ban 67 fővel induló matematika–
fizika szakosok és az évek során hozzánk 
csatlakozók közül mindössze 34 fő kapott 
matematika–fizika szakos középiskolai 
tanári diplomát. Bizony már a szervezéskor 
nehézségekbe ütköztünk: nem ugrottak 
be a nevek, az arcok. Mindenki másképp 
emlékezett. Végül nagyon rugalmas lett a 
szervezés, mindenkit szeretettel vártunk, 
aki vagy velünk kezdett, vagy velünk végzett, 
vagy közben hozzánk csatlakozott. Időpont-
ütközések, illetve nagy földrajzi távolságok 
miatt többen nem tudtak eleget tenni a meg-
hívásnak. Lakik csoporttársunk az Egyesült 
Államokban, és van a belső fül kutatásával 
foglalkozó kutatónk Németországban is. 
sajnos két csoporttársunk: Judit Buntz (Tóth 
Judit) és Mónus Béla fiatalon távozott közü-
lünk. Találkozónkon kezdeményeztük egy 
emlékkő elhelyezését az egyetem területén, 
ezzel is őrizve emléküket. Judit különleges 
tagja volt a csoportunknak, hiszen ő volt 
az, aki „Pitagorasz tételét magyarul, angolul, 
németül és franciául is tanította”, Béla pedig 
intézményvezető-helyettesként a reformá-
tus Kollégium Gimnáziumának soha nem 
pihenő motorja volt. Találkozónkat rájuk és 
elhunyt tanárainkra (kiemelve dr. Kormos 
János évfolyamfelelősünket) emlékezve a 
Debreceni Köztemetőben kezdtük.

A gyülekező az Egyetem téren volt. Nagy 
örömmel csodálkoztunk egymásra, mintha 
tegnap találkoztunk volna. A szép őszi 
napsütésben körbesétáltuk az egyetemet, 

felfedezve a régi és rácsodálkozva az új 
épületekre. Mint egy múzeumban, végig-
sétáltunk a Matematika épület folyosóin. 
Együtt ízleltük az ajtókon szereplő neveket. 
Előkerültek a régi történetek, a vizsgák, a 
gyakorlatok. Az épület felső szintjén meg-
találtuk az egyetem matematikaoktatóinak 
arcképcsarnokát. Újra szembenéztünk 
Makai tanár úrral, Brindza Bélával, vissza-
emlékeztünk székelyhídi tanár úr óráira, s 
persze száz Árpád gyakorlataira.

Ezután a Kémia épület következett, ahol 
a K/1-es teremben próbáltuk összeállítani a 
névsort, és előkerültek a soha nem látott, 25 
évvel ezelőtti fényképek, többek között für-
dőzés államvizsga után a szökőkútban, stb.

Az idő röpült, és várt bennünket a Mátyás 
Pince, hogy kötetlenül beszélgethessünk 
egymással egy finom vacsora közben. A po-
hárköszöntő után mindenkinek lehetősége 
volt néhány mondatban beszámolni az eltelt 
évekről. rendkívül változatos történeteket 
hallhattunk. Nagyon sokan tanultak tovább 
informatika szakirányban és sokan ezen a 
területen is helyezkedtek el. Egyéni vállal-

KLTE 1988–1993: matematika–fizika szakos
25 éves diplomaosztó találkozó

kozástól kezdve, társas vállalkozásokon át 
a média világáig, alkalmazásfejlesztésekkel, 
számítógépes biztonsággal foglalkozó szak-
emberek is ültek közöttünk. De szerencsére 
jó páran maradtunk az oktatásban is kü-
lönböző munkakörökben. Jó volt hallgatni 
egymás sikereit, terveit. A kötetlen beszélge-
téseknek véget vetett a záróra, illetve sokan 
még aznap éjszaka visszautaztak a lakóhe-
lyükre. Előtte azonban még meglepetésként 
együtt köszöntöttük tortával és tűzijátékkal 
Németh Andrea csoporttársunkat, aki éjfél 
után ünnepelte 50. születésnapját. Őt ünne-
peltük, de az ünneplés mindannyiunknak 
szólt, hiszen a félévszázad közelében va-
gyunk mindannyian. Az eltelt évek alatt a 
KLTE falai között megszerzett tudással fel-
vértezve, majd azt tovább képezve mindenki 
megtalálta helyét a világban, egészségesen 
és jó kedvvel visszük magunkkal tovább az 
itt kapott muníciót. Azt ígértük, hogy nem 
várunk újabb 25 évet, de talán öt évet sem a 
legközelebbi találkozással.
Dobránszky Sándor intézményvezető-helyettes

Debreceni Ady Endre Gimnázium

Ki lehet az Alumni Közösség tagja? A DE Alumni tagja az lehet, aki a Debreceni Egyetemnek vagy jogelőd intézményeinek egykori 
vagy jelenlegi hallgatója, oktatója, kutatója, dolgozója. Regisztráció: alumni.unideb.hu/regisztracio. 

Elérhetőségek: Debreceni Egyetem, Rendezvénykoordinációs és Alumni Központ, 4032 Debrecen, Egyetem tér 1., Főépület 207-es iroda 
Telefon: 52/512-900/58124, 58126 mellék, e-mail: alumni@unideb.hu, honlap: alumni.unideb.hu
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A Doktoranduszok Országos Szövetsége (DOSZ) az 
elmúlt években többek között azt a célt is kitűzte maga 
elé, hogy hatást gyakoroljon a doktori tantervek tartal-
mára. Ennek érdekében több olyan fórumot szervez, ahol 
a fiatal és a tapasztalt kutatók arról egyeztethetnek, mi-
lyen tudásra van szükség a sikeres doktori életpályához. 

A kurzussorozat legutóbbi fórumát november 30-án, a Debre-
ceni Egyetemen szervezte meg közösen a DosZ és a Debreceni 
Egyetem Doktorandusz Önkormányzata (DE DÖK) tudomány-
kommunikáció témakörben. A fogadó intézmény részéről a jelen-
lévőket dr. Kőmíves Péter Miklós DE DÖK-elnök köszöntötte. Az 
eseményt prof. dr. Csernoch László, az országos Doktori Tanács 
elnöke, a Debreceni Egyetem tudományos rektorhelyettese nyitot-
ta meg, aki gondolatébresztő köszöntőbeszédében így fogalmazott:

–Mikor lesz sikeres egy életpálya? Vajon akkor, ha az ember 
különböző rangokat tud maga mögött? Vagy egészen más a sikeres 
életpálya? Én hiszem – és remélem, hogy ebben egyetértünk –, 
hogy egy életpálya akkor lesz sikeres, ha az ember jól érzi magát 
abban, amit csinál.

Molnár Dániel, a DosZ általános elnökhelyettese is köszöntötte 
a megjelenteket. – A tavalyi évben az ország különböző pontjain, 
Debrecenben, Budapesten, szegeden, Pécsett, valamint Gödöllőn 
tartottunk ilyen képzéseket. A visszajelzések a doktoranduszok 
részéről azt igazolták, hogy erre igenis van igény, ezért az idei 
esztendőben is folytatjuk ezt a sorozatot.

Az érdeklődők négy előadáson vehettek részt. Az első előadó 
dr. sipos Ferenc, a Debreceni Egyetem Állam- és Jogtudományi 
Kar Büntetőjogi és Kriminológiai Tanszékének adjunktusa volt. 
A szóbeli kommunikáció alapjai – előadás az előadásról című 
prezentációjában kulcstényezőkre, alapvető hibák korrigálására 
próbálta felhívni a figyelmet. Milyen egy jó előadás? Mi a verbális 
kommunikáció jelentősége? Melyek a kommunikáció általános 
tényezői? Ilyen és ehhez hasonló kérdésekre kaphatott választ a 
hallgatóság. 

Digitális könyvtárhasználatról, publikálási lehetőségekről 
beszélt előadásában Pergéné szabó Enikő, a Debreceni Egye-
tem Egyetemi és Nemzeti Könyvtár főigazgató-helyettese, aki 
felhívta a résztvevők figyelmét a könyvtár hagyományos és nem 

hagyományos dokumentumainak, információforrásainak gyűj-
teményére, az információforrásokhoz való hatékony hozzáférés 
lehetőségeire is. 

Mándy Zsuzsanna, a Debreceni Egyetem Tudományos Igaz-
gatóságának referense Ismeretterjesztő kommunikáció címmel 
tartotta meg előadását, és többek között a tudománynépszerűsítés 
fontosságáról, a hallgatókban rejlő tehetség kibontakoztatásának 
segítéséről mondta el gondolatait, tapasztalatait. Mindemellett 
ismertette a Debreceni Egyetem tudománynépszerűsítő rendezvé-
nyeit, így szó esett többek között a Kutatók Éjszakájáról, a science 
Caféról és a Campus Fesztivál keretében megjelenő Egyetemről. 

A nap utolsó előadójaként dr. Virga József, a Debreceni Egyetem 
Klinikai Központjának onkológiai rezidense, volt PhD-hallgató a 
tudományos életben való aktív részvételéről, saját hazai és külföldi 
tapasztalatairól, nemzetközi ösztöndíjakról beszélve igyekezett 
motiválni a doktori képzésben részt vevőket. Előadásával ahhoz 
szeretett volna hozzájárulni, hogy minél több PhD-hallgató 
lehessen sikeres és nem utolsósorban kiegyensúlyozott a dokto-
randuszévei alatt. 

Ezen a fórumon is interaktív módon gyakorlati ismereteket 
kaphattak a doktoranduszok, tanulhattak, kérdezhettek a legkivá-
lóbbaktól. Az itt megszerzett hasznos információkat tudomány-
területtől függetlenül mindenki beépítheti és jól alkalmazhatóvá 
teheti életpályájában. 

DEHDK Sajtóiroda – Kovács Gabriella, fotó: Rozsi Kristóf

A sikeres életpálya kulcsa
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Új szolgáltatás az egyetemen:

A Könyvtár honlapján külön menüpont-
ban látható a Debreceni Egyetemen megje-
lenő folyóiratok listája. Az itt található több 
mint negyven folyóiratból három (gerundi-
um; international Journal of Horticultural Sci-
ence; StADiUm-Hungarian Journal of Sport 
Sciences) a Debreceni Egyetem publikációs 
platformján jelenik meg. mi ez a platform, 
mióta létezik, és mit érdemes tudni róla? 
Rövid írásunk ezekre a kérdésekre adválaszt. 

OJS-ben a jövő
A publikációs platformot a DEENK hozta 

létre annak érdekében, hogy a karok, tan-
székek, kutatócsoportok folyóiratai számára 
biztosítson modern, online megjelenési 
felületet. A 2018 novemberétől elérhető 
platform alapja az  Open Journal Systemnek 
(OJS) nevezett rendszer, mely tulajdonkép-
pen egy nyílt forráskódú folyóirat-szerkesztő 
felület. Ebben a rendszerben a szerkesztés 
teljes folyamata menedzselhető a kéziratok 
feltöltésétől, a korrektúrán át, a szerkesztői 
bírálaton keresztül a tördelésig és a kész 
lapszámok megjelentetéséig. 

Az OJS minden folyóirat számára komp-
lex, a modern igényeket teljes mértékben 
kielégítő online megjelenést biztosít. A 
kiadványok tulajdonképpen egy kész honla-
pot kapnak, amiben az aktuális szám cikkei 
mellett kereshetők az archív tartalmak is. Az 
egyes cikkek Html- és PDF-formában is meg-
nyithatók, és a keresést segítő kulcsszavakkal, 
absztrakttal egészülnek ki. A hivatkozást 
megkönnyítendő, a cikkek adatai jelenleg tíz 
hivatkozási stílusban is letölthetők, valamint 
közvetlenül exportálhatók a mendeley és 
Bibtexreferensz szoftverekbe. 

Közös platform a folyóiratoknak
Az új platform a Debreceni Egyetem azon 

folyóiratait gyűjti egy helyre, melyek ebben 
az OJS alapú rendszerben jelennek meg. A 
használói felület kialakításakor – amellett, 
hogy igazodtunk az Egyetem közös arcula-
tához – arra is törekedtünk, hogy felépítése 
átlátható, használata pedig egyszerű legyen. 

A platform nyitóoldalán a folyóiratok 
listája látható, rövid leírással. A folyóiratok 

saját oldalai a címre vagy a „Folyóirat meg-
tekintése” gombra kattintva nyithatók meg. 
minden itteni folyóirat hasonló felépítésű 
honlapot kap. megnyitáskor mindig az ak-
tuális lapszám cikkeinek listája látható. A 
menüpontok sorában második az archívum, 
amit a keresés gomb követ. A folyóirat 
tartalmában való kereséshez bármilyen 
kifejezés használható, s a találatok a szerző 
nevére, valamint a publikálás dátumára 
való szűkítéssel pontosíthatók. Figyelembe 
kell azonban venni, hogy minden esetben 
csak az adott folyóiratban lehet keresni, a 
platform átfogó keresésére nincs lehetőség.

Láthatóság mindenek felett
A publikációs platform az online lap-

kiadás minden előnyét készen nyújtja a 
szerkesztőségeknek: gyors megjelentetés, 
utólagos korrekció lehetősége és könnyebb 
a terjeszthetőség. A megjelent tartalom 
használati aránya egy grafikonon ponto-
san nyomon követhető, a cikkek adatai és 
a teljes szöveg is indexelhető, vagyis jól 
láthatóvá válik a nagy keresők számára is. 
Az sem elhanyagolható szempont, hogy 
egy-egy cikk a teljes lapszám kiadása előtt 
is megjelenhet. 

A láthatóság legnagyobb biztosítéka, 
hogy az itt megjelent tartalmak nyílt hoz-
záférésűek, s a Debreceni Egyetem open 
access alapokon működő archívumába 
(DEA) is bekerülnek. Ez állandó és tartós on-
line elérhetőséget nyújt még azt követően 
is, ha a folyóirat időközben megszűnik. Az 
már csak hab a tortán, hogy a DEA-t számos 
országos és nemzetközi szolgáltatás „aratja”, 
így az itteni tartalmak ezen aggregátorokon 
keresztül szinte azonnal láthatók lesznek 
a nemzetközi tudományos közönség szá-
mára is.

Az OJS alapú környezet számos más 
rendszerrel kompatibilis: összekapcsolha-
tó nagy open access tárakkal (pl. DOAJ) 
plágiumkeresőkkel (Crossref; ithanticate), 
statisztikai adatszolgáltatásokkal (google 
analitycs) más archívumokkal és közösségi 
média felületekkel egyaránt. tartalmát ter-
mészetesen a google is indexeli.

Debreceni Egyetem publikációs platform
A Debreceni Egyetem publikációs plat-

formja tehát kiváló lehetőséget nyújt akár 
már létező, akár még csupán tervezés alatt 
álló folyóiratok online megjelentetésére, 
gondozására, terjesztésére. Az Egyetemi 
Könyvtár pedig szolgáltatóként az ojs@lib.
unideb.hu e-mail elérhetőségen igyekszik 
minden segítséget megadni ennek techni-
kai és egyéb vonatkozásait illetően.  
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EÉ: – A Nem tudja senki címét sokan a zenekar háttértörténetére 
is értik – egyik pillanatról a másikra, látszólag a semmiből rob-
bantatok be a köztudatba. (A képen balról jobbra: BLR, Fura Csé, 
Szakács Gergő)

BLr: – Ahhoz, hogy egy zenekar áttörést érjen el, kell egy jó 
dal – úgy tűnik, a mi esetünkben a Nem tudja senki hozta meg az 
áttörést. De ezt kétévnyi munka előzte meg, valamint több olyan 
dal, ami közel állt hozzánk, csak nem kapta meg azt a felületet és 
figyelmet, aminek segítségével a szélesebb közönséget is megszó-
líthattuk volna. 

Fura Csé: – Bár a zenekarnak kétéves a múltja, de lassan tíz éve 
vagyunk benne mindannyian a zeneiparban.

szakács Gergő: – Hirtelennek tűnik a siker, és persze tagadha-
tatlan, hogy egyfajta bummszerű az a jelenség, amit most átélünk. 
Azonban mindannyian voltunk már társszerzői slágereknek, csak 
nem feltétlenül magunknak írtunk.

F. Cs.: – A sikerünk szerintem annak köszönhető, hogy mind-
hárman dalszövegírók is vagyunk, mi írjuk a saját szövegeinket, a 
dalainkat, ami nagyon kevés zenekarról mondható el. 
EÉ: – Honnan jött a zenekar neve?

F. Cs.: – A flow egy rapper számára nagyon fontos, ebben a zene-
karban ráadásul két rapper is van, ezért mindenképpen szerettük 
volna becsempészni ezt a szót a formációnk nevébe. Emellett a flow 
mint életérzés a 21. századi fiatalok életében is jelen van, ezzel mi is 
együttérzünk. Ezt a kettősséget szerettük volna mondatba foglalni. 
EÉ: – Hallgatótársaim a lelkemre kötötték, hogy kérdezzem meg 
tőletek, milyen az igazi flow életérzés? 

F. Cs.: – Megélni a pillanatokat, megragadni a jelent. Nekem 
leginkább ezt jelenti. 

sz. G.: – Van szerintem ebben egyfajta spiritualitás, olyan taní-
tások is benne foglaltatnak a nevünkben (és az életérzésben), amik 
iránymutatóak lehetnek a mai fiatalok számára. 
EÉ: – Milyen érzés volt a siker előtt játszani egy jóval kisebb közön-
ségnek? És milyen érzés most, tömegeknek játszani?

Fura Cs.: – Óriási szeretetet kapunk minden koncerten, amit 
nagyon nehéz leírni. Annak, aki ezt nem tapasztalta, hiába is kísé-
relném meg elmondani. Egyébként mi ugyanolyan jól éreztük ma-
gunkat a színpadon két ember előtt, mint kétszáz előtt, de nyilván 
egy kétezres közönséggel szemben sokkal jobb érzés a deszkákon 

Interjú a Follow The Flow 
tagjaival

„Hirtelennek tűnik a siker...” 

állni. Tulajdonképpen csak annyiban változott meg az életünk, 
hogy kevesebb időnk van, és sokkal több emberrel találkozunk. 

sz. G.: – A hirtelen jött siker persze meg tudja kavarni az em-
bereket, de ha egy kiforrott és stabil személyiség vagy, akkor meg 
tudod őrizni önmagad. 

BLr: – A hirtelen változás azokra az előadókra jellemző, akiket 
egyik pillanatról a másikra kiragadtak a saját közegükből, piedesz-
tálra emeltek, és fel akarják futtatni őket. Hosszú ideje tudatosan 
készülünk erre a pályára, szakmai előéletünk biztosít számunkra 
egy olyan felvértezettséget, aminek köszönhetően kezelni tudjuk 
a jelenlegi helyzetet is. Mindannyian láttunk már hullócsillagokat. 
EÉ: – Ti vihettétek haza a 2018-as Petőfi Zenei Díj – Év felfedezettje 
díjat, illetve nemrégiben az MTV Europe Music Awardson, Bilba-
óban a legjobb magyar előadónak járó közönségdíjat vehettétek át. 
Mit jelentenek számotokra ezek az elismerések?

F. Cs.: – Mindkettőnek nagyon örülünk. Az MTV EMA-val kap-
csolatban azt jegyezném meg, hogy a szakmai zsűri által kiválogatott 
öt zenekar közül a közönség szavazata döntötte el, hogy Magyaror-
szágot melyik csapat képviselheti spanyolországban. rendkívül erős 
volt a mezőny, nagy elismerés, hogy ránk voksoltak a legtöbben. 

sz. G.: – Inspirálnak, egyre nagyobb sebességre kapcsolunk. 
remélem, a jövő évet legalább ekkora intenzitással tudjuk csinálni.
EÉ: – Megtehetitek, hogy csak a zenélésre koncentráltok?

sz. G.: – Én hosszas vívódás után nemrég mondtam fel a munka-
helyemen, hogy minden energiámat a zenélésre tudjam fordítani. 

F. Cs.: – Én megtehetném, de még dolgozok. 
BLr: – Nekem a Belehalok megjelenése óta nem volt civil foglal-

kozásom, és ez nem jelenti azt, hogy azzal a dallal annyit kerestem, 
hogy ne kellett volna elmennem dolgozni. Ha rosszabbul is mentek 
a dolgaim, akkor is kitartottam, hogy ne vonja el a figyelmemet 
semmi a zenéről. 
EÉ: – Mivel készültök a következő évre?

BLr: – Nagyon sok koncertünk lesz decemberben, januárban 
egy lélegzetvételnyi szünet után nekilátunk az újabb rendezvények-
nek, valamint új dalokat is szeretnénk írni. Ha minden jól megy, 
talán még kislemezünk is jelenik meg jövőre. 
EÉ: – Mit üzentek azoknak, akik nem jöttek el a bálra?

BLr, F. Cs., sz. G.: – Isten hozott mindenkit, akit nem a gólya. 
Juhász Tibor

Rekordgyorsasággal elnyert 
díjak, meghódított 

slágerlisták. A Nem tudja 
senki című daluk videóklipje 

több mint 31 milliós 
nézettséggel 

büszkélkedhet. 
A Debreceni Egyetem 

idei gólyabáljának 
sztárfellépőivel 

a koncertjük előtt 
beszélgettünk. 
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EÉ: – Milyen út vezetett a Doktoranduszok Országos Szövetsége 
(DOSz) általános elnökhelyettesi tisztségéig?

– A Doktoranduszok országos szövetségével 2015 szeptembe-
rében kerültem először kapcsolatba, amikor is részt vehettem egy 
Debrecenben megrendezett workshopon. Nagy hatást gyakorolt 
rám, hogy a résztvevők milyen rátermettséggel és tájékozottsággal 
vitatták meg a doktoranduszokat érintő kérdéseket. Ezt követően 
igyekeztem minél több, doktoranduszokat érintő eseményen részt 
venni Debrecenben és az ország más területein egyaránt. A tavalyi 
évben még közelebb kerültem a szövetséghez, ugyanis elsőként a 
Dosz Történelem- és Politikatudományi osztály tagjai választot-
tak alelnökké 2017. szeptember 22-én, ezt követően pedig a 2017. 
november 25-én megtartott Közgyűlésen a küldöttek választottak 
meg a szervezet elnökségi tagjává. 2018 májusától kezdve a Dosz 
általános elnökhelyetteseként segítettem a szervezet munkáját és 
működését. Megválasztásomat követően a pályázati anyagomban 
kifejtett területeken kezdtem el a munkát, így a tevékenységeim 
közé tartozott – az érdekképviseleti feladatok ellátása mellett – a 
Dosz teljes kommunikációjához tartozó projektek irányítása, to-
vábbá a Hallgatói Önkormányzatok országos Konferenciája által 
működtetett Tehetségmentor Program koordinációs feladatainak 
szervezése a Dosz berkein belül. Az idei októberi tisztújító Kül-
döttgyűlés döntésének értelmében 2019-ben is általános elnök-
helyettesként dolgozhatok tovább. A tisztújítás kapcsán fontosnak 
tartok megemlíteni még egy debreceni kapcsolódást, hiszen 
Körösparti Péter, a Debreceni Egyetem Hallgatói és Doktoran-
dusz Képviselet elnöke a Dosz felügyelőbizottságának tagjaként 
vállal szerepet a szervezet működésében. A jövőben is a szervezet 
elnökével képviselem a szervezetet a legfontosabb ágazati egyezte-
téseken, részt veszek majd a kormányzat jogalkotási tervezeteinek 
véleményezésében és a Dosz javaslatainak összeállításában, 
valamint e feladatok kapcsán folyamatosan tartom a kapcsolatot 
a doktorandusz önkormányzatokkal és a tudományos osztályok-
kal is. Feladataim közé tartozik majd az országos jelentőségű, a 
doktoranduszok nagy számát érintő rendezvények felügyelete is.
EÉ: – Az általános elnökhelyettesi tisztség elnyerése után hogyan 
bővültek tovább a feladatköreid?

– A Dosz érdekvédelmét képviselve számos olyan kormányzati 
egyeztetésen tudtam részt venni a szervezet elnökével, szabó Pé-
terrel, amelyek olyan eredményekhez vezethetnek, amik produktív 
változásokat hozhatnak a Dosz jövőjében. Ennek is köszönhető 
az, hogy az országgyűlés a napokban elfogadta a Dosz javaslatát, 
melynek értelmében az állami ösztöndíjas doktoranduszok létszá-
mát 1270-ről 2000 főre növelik a 2020/2021. tanév I. félévétől. Az 
állami ösztöndíjak számának növelése az egyetemek számára is 
garanciát képez arra, hogy a doktoranduszok helyben kamatoz-
tassák tudásukat. Fontos arról is beszélnem, hogy idén elnyertük 
a Dosz Nyári Táborának rendezési jogát, így augusztus 24. és 26. 
között szakmai, kulturális és sportprogramokkal vártuk az ország 
különböző felsőoktatási intézményeiből érkezett doktorandusz 
hallgatókat. Az úgynevezett 0. napon, eddig egyedülálló módon 
workshop-jellegű foglalkozást szerveztünk az intézményi dok-
toranduszi önkormányzatok, valamint a tudományos osztályok 

vezetői részére. A visszajelzések alapján azt mondhatjuk, hogy 
az elmúlt évek legjobb táborát sikerült lebonyolítanunk, hiszen a 
rendezvény a kikapcsolódás mellett kiváló lehetőséget nyújtott a 
tudományos pályára készülő hallgatóknak a szakmai kapcsolat-
építésre, a doktori képzés elvárásainak alaposabb megismerésére 
és a tudományos közösségekben, tudományos osztályokban való 
még jobb tájékozódásra.
EÉ: – Hol helyezkednek el a szervezet felépítésén belül a tudomá-
nyos osztályok?

– A Dosz minden lehetséges eszközt megragad annak érdeké-
ben, hogy a magyar doktorandusz közösséget aktivizálja. Ennek 
érdekében a szövetség a 2013-as évben az egyes tudományte-
rületeken tevékenykedő doktoranduszok számára tudományos 
osztályokat szervezett. Azóta mindösszesen 22 tudományos és 
egy alumni osztály alakult meg s kezdte meg tudományszervező 
tevékenységét. Az osztályok számos osztályülést, doktorandusz 
cafét, kerekasztal-beszélgetést, valamint tudományos konferenciát 
szerveztek meg az azóta eltelt időben. A szövetség számára fontos 
szerepet töltenek be az osztályokban tevékenykedő doktorandu-
szok, ezért igyekszünk minden támogatást megadni számukra, 
hogy elképzeléseiket megvalósíthassák.
EÉ: – Miért érzi a DOSz feladatának a tehetséggondozást?

– Ahogyan a legtöbb egyetemi kar számára, a Dosz számára 
is megválaszolandó kérdés, hogy hogyan is lehet utánpótlást ké-
pezni? Hiszen az alapszakra felvételt nyert hallgatók közül nem 

A kutatói életpálya is lehet vonzó
 – interjú Molnár Dániellel
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mindenki folytatja tovább a tanulmányait mesterszakon, és még 
kevesebben lesznek a doktori iskola hallgatói. A szervezet együtt-
működési megállapodást kötött a Hallgatói Önkormányzatok 
országos Konferenciájával, aminek értelmében a HÖoK által mű-
ködtetett Tehetségmentor Programban dolgozunk együtt. A Dosz 
célja, hogy a HÖoK Tehetségmentor Programjának régiói alapján, 
a tudományos osztályain keresztül támogassa a doktoranduszok 
egyre nagyobb mértékű részvételét a Tehetségmentor Program-
ban mentorként. A szövetség vállalta, hogy a HÖoK szakmai és 
kommunikációs támogatásával a Tehetségmentor Program részt-
vevőinek lehetőséget biztosít a tudományos műveik bemutatására 
a Tavaszi szél Konferencián. A program három éve működik, de 
még nem akkora intenzitással, hogy teljesítőképessége csúcsára 
érjen. Ezen dolgozunk tehát, és igyekszünk meggyőzni azokat a 
diákokat és hallgatókat, akikben megvan a kutatáshoz szükséges 
kitartás és tehetség, hogy a kutatói életpálya is lehet vonzó.
EÉ: – Hogyan tudnak csatlakozni hozzátok az érdeklődők?

– A Doktoranduszok országos szövetsége 2013-tól kezdődően 
hagyományosan három fő rendezvényt szervez meg évente: a 
Tavaszi szél nemzetközi tudományos, multidiszciplináris konfe-
renciát, a főként a frissen felvételt nyert doktoranduszoknak szóló 
Nyári Tábort, valamint a tudományos osztályok és doktorandusz 
önkormányzatok vezetőinek szervezett szakmai tapasztalatcserét, 
vezetői készségeik továbbfejlesztését, és a tagtoborzás lehetséges 
eszközeinek szélesebb körű megismerését célzó Mérföldkő Kon-
ferenciát. A szervezet mindent megtesz azért, hogy látható legyen 
a kutatói társadalom számára, amiben nagy segítséget nyújtanak 
doktorandusz önkormányzatok és a tudományos osztályok. Az 
idei évben hosszú évek óta először jelentünk meg az Educatio 
oktatási szakkiállításon, rengeteg érettségi előtt álló fiatal, továbbá 
alap- és mesterszakos, valamint osztatlan képzésben részt vevő 
hallgató érdeklődött a kutatói pálya iránt és az abban rejlő lehető-

ségekről. A legnagyobb rendezvényünk a Tavaszi szél Konferencia, 
amely kifejezetten a fiatal kutatók számára szervezett nemzetközi, 
multidiszciplináris tudományos konferencia. A rendezvény célja, 
hogy lehetőséget teremtsen a világ doktoranduszai számára, hogy 
az eltérő kutatási területeiket bemutassák, véleményüket ütköz-
tessék az esemény alkalmával. Az utánpótlásképzést szem előtt 
tartva pedig mesterszakosoknak is biztosítunk bemutatkozási 
lehetőséget, akik szintén egy előadás formájában mutathatják be 
kutatásukat, valamint számot adhatnak munkájuk jelenlegi állá-
sáról. A konferencián elhangzott előadások szerkesztett változatát 
egy lektorált kiadványban is közreadjuk, azaz hivatalos publiká-
ciós felületet is kínálunk a résztvevőknek – ez nem jön rosszul 
annak, aki a mesterszak után a doktori iskolában akarja folytatni 
a tanulmányait. Ha már itt tartunk, nem feledkezhetek el arról a 
nemrégiben nyilvánossá váló hírről sem, miszerint 2019. május 
3. és 5. között a Debreceni Egyetem Doktorandusz Önkormány-
zata lesz a házigazdája a jövő évi Tavaszi szél Konferenciának. 
Ez azt jelenti, hogy a nagy sikerű 2014-es debreceni Tavaszi szél 
Konferencia után ismét mi látjuk vendégül az országból, illetve a 
határon túlról érkező kutatókat.
EÉ: – Jövőre lesz 25 éves a szervezet. Hogyan indultok neki a kö-
vetkező negyed évszázadnak?

– A Doktoranduszok országos szövetsége 1994 óta látja el 
Magyarországon a doktori képzésben résztvevők érdekvédelmét 
a különböző felsőoktatási, politikai és társadalmi fórumokon. A 
szervezet elnöksége a 2019-es esztendőre jubileumi évként tekint, 
és mindent megteszünk azért, hogy méltók legyünk elődjeinkhez. 
A szervezet jövőképe: a magyar és a nemzetközi felsőoktatási rend-
szerben szakmailag elfogadott, megkerülhetetlen, társadalmilag 
beágyazott és a doktorandusz közösséget teljes egészében lefedő 
érdekképviseleti és tudományszervezői szervezet kialakítása.

Juhász Tibor, fotó: Csontos Máté
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TERMÉSZETESEN

Bizottságunk Budapesten járt
Újra remek lehetőséget kapott a DEHÖK Hallgatói Környezet-

védelmi Bizottság november 14-én. Néhány bizottsági tagunk 
képviselhette a szervezetet a Fenntartható Fejlődés Bizottság 
gyűlésén egy közös beszélgetés keretén belül az Országgyűlés 
irodaházában. Civil szervezetek képviselőivel együtt mondhattuk 
el gondolatainkat, véleményünket, kérdéseket tehettünk fel a 
témában illetékes személyeknek is. A soron következő gyűlést 
tavasszal rendezik meg, amelyre ismét meghívást kapott Bi-
zottságunk. A következő beszélgetésen megvitatásra kerülnek 
az addig elért eredmények, amelyek a mostani esemény során 
problémaként, javaslatként, napirendi pontként merültek fel.  
Budapesten járva – kihasználva a lehetőséget - ellátogattunk 
olyan zöld üzletekbe, ahol csomagolásmentesen vásárolha-
tunk, valamint olyan termékeket is beszerezhettünk, amelyek 
fenntartható forrásból származnak, újrahasznosítottak és 
környezetbarátak. 

Az egyik ilyen üzlet a Zöldbolt, ahol a környezettudatos élet-
mód szinte minden egyes mozzanatához, területéhez található 
eszköz és hozzávaló. 

A Zöldbolt után a Ne pazarolj következett, ahol szintén csomago-
lás nélkül lehet vásárolni. itt nemcsak maguk a termékek, hanem 
azok előállítási körülményei is környezetbarátok, így a tudatos vá-
sárlással jelentősen hozzájárulhat bárki a környezetvédelemhez.  

maga a téma, miszerint a mezőgazdaságra kártékony 
rágcsálókat (pl.: mezei pocok (Microtus arvalis) ragadozó ma-
darakkal szabályozzuk, igen érdekes védekezési módszernek 
ígérkezett. Előzetesen bagolyköpet vizsgálatokból vonták le a 
következtetést, amely azt mutatta, hogy főként az egerészölyv 
(Buteo buteo), az erdei fülesbagoly (Asio otus) és a vörös vércse 
(Falco tinnunculus) a három leggyakoribb ragadozó, mely a 
mezei pockot fogyasztja. Az előadásból az is kiderült, milyen 
érdekes eszközök szolgálják a madarak zsákmányszerzését (és 
megmaradását): egérvár (mely becsalogatja a pockokat és más 

ÖkoEst: Hogyan védekezzünk mezőgazdasági területeinken a rágcsálók ellen 
ragadozó madarak segítségével? (2018. október 13.)

A bizottsági tagok ezen a napon számos tapasztalattal, hasznos tu-
dással és felejthetetlen élményekkel gazdagodhattak a fővárosban.  
Bízunk benne, hogy tavasszal, a következő alkalommal is hason-
lókról számolhat be a Bizottság.

Írta: Fekete Rita bizottsági tag

rágcsálókat), „t” fa (remek kilátást és megfigyelőpontot jelent a 
madarak számára), valamint mesterséges költőládák. Kiss Balázs 
(magyar Környezetgazdálkodási és Vidékfejlesztési társaság) 
ismeretterjesztő előadását követően mi is választ kaphattunk 
a kérdéseinkre, továbbá megtudhattuk, hogyan készíthetünk 
költőládát házilag és milyennek is kell annak kinéznie, hogy a 
madarak magukénak érezzék azt. 

Ezúton is köszönjük Balázsnak az előadást! Reméljük, hama-
rosan újra láthatjuk őt és madarait!

Írta: Fegyveres Benjámin bizottsági tag
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Kedves Hallgatók!

Zöld tippek az ünnepekre

A téli madáretetés az egyik 
legfontosabb madárvédelmi 
tevékenység. A DEHÖK Hallga-
tói Környezetvédelmi Bizottság 
támogatni kívánja azokat a 
hallgatókat, akik otthonukban 
szeretnének madarakat etetni. 
Az ehhez szükséges eleség és a 
tájékoztató átvehető a Zöld Pont 
irodában (Böszörményi úti Cam-
pus) szorgalmi időszak alatt nyit-
vatartási időben (H-CS: 10–12, 
14–16), vizsgaidőszakban pedig 
előre egyeztetett időpontban.  
további felmerülő kérdésekkel 
kapcsolatban a Bizottság tagjai 
állnak rendelkezésetekre!

kornybizdehok@gmail.com 
https://www.facebook.com/

kornybizdehok

Ajándékötletek
Ha a figyelmünket és időnket ajándékozzuk, akkor azzal biztos, 

hogy nem károsítjuk a környezetünket, és a pénztárcánkat sem. 
Hasonló a helyzet a felújított dolgokkal. garantáltan mosolyt csa-
lunk a karácsonyfa köré gyűltek arcára, ha például a rég elfelejtett, 
pincében porosodó családi képről megtisztított képkeretből és 
üveglap alól bújnak elő a déd vagy ükszülők.
Csomagolási tipp

gondolkozzunk el azon, hogy tényleg megéri-e becsomagolni 
a megvásárolt ajándékot. Úgy jobban örülne az illető neki? Ha 

az előző kérdésre igennel válaszoltunk, akkor az ajándékot 
csomagoljuk idén újságpapírba, amit falevéllel, fenyőággal, pici 
tobozzal is megspékelhetünk. 
Kivilágítás

Sokan szeretik fényekkel felöltöztetni az otthonukat, és akár 
gyertyapiramis van az ablakban, akár égősor az eresz alatt vagy 
bent a szobában, bizony energiát fogyasztunk! Sőt a díszkivilá-
gítás az energiapazarlás jelképe. Ha ragaszkodunk az égősorhoz, 
válasszunk lED-izzókkal felszerelt világítóeszközöket vásárláskor, 
így nagyban csökkentjük az energiafogyasztásunkat, és hosz-
szabb távon kifizetődőbb is. Fontos azonban tudnunk, hogy 
ez nem valódi megoldás. Ha nem ragaszkodunk az égőkhöz, jó 
alternatíva lehet a gyertya is. Ugyanolyan, hacsak nem meghit-
tebb hangulatot tud varázsolni a lakásba, és garantáltan olcsóbb 
megoldást is jelent.
Ételmaradék elcsomagolása

A karácsonyi nagy vacsora vagy ebéd után megmaradt ételt 
tegyük műanyag vagy üvegből készült fedeles dobozokba, így 
elkerülhetjük az egyszer használatos alufóliából és folpackból 
származó szemetet, sőt költenünk sem kell rá. 

Forrás: www.humusz.hu
Ha nincs szükségünk a kapott ajándékra

Ha olyan ajándékot kaptunk, ami számunkra haszontalan, cse-
réljük el munkahelyen, baráti körben, vagy adományozzuk el. Ha 
nem így teszünk, talán pár év múlva a padlásról vagy garázsból 
porosan és kihasználatlanul előkerülve egyből a kukában landol 
majd. Próbáljuk meg elkerülni ezt!

Forrás: www.humusz.hu
Még több pénztárca- és környezetbarát zöld ötletért kövessétek 

a DEHÖK Hallgatói Környezetvédelmi Bizottság Facebook-oldalát, 
ahol a Zöld Jótett Kalendárium posztsorozatban részletes üzenetek-
kel jelentkezünk naponta egészen 2018. december 24-ig.

Írta: Tóth Lejla Viktória bizottsági tag
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Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

SZÉP-SZElEt

Kulcsár Hajnalka: Flamingóhalál

Kocsis Márk versei

Távol
Itt ülök házam tetején, 
Csillagot nézek éppen én. 
Vajon ő visszanéz-e rám? 
s kérdezne-e tőlem bután. 
 
Miért nézek ilyen búsan? 
Hisz mosolyognak ott húszan. 
Drága csillag, oly messze vagy, 
Mint ő, akiért szívem fagy. 
 
Ő közel van, mégis távol, 
Miért van, hogy lelkem gyászol? 
Te csillag, távoli szépség! 
Elér téged a szerénység? 
 
Válaszolná vajon, hogy nem, 
Vagy ne legyen sok kétségem. 
Csak nevetni tudnék így is, 
Mert már nincs gyógyító fétis.

Merre?
Nézd, mi múlik melletted untalan, 
s te nem is vagy miatta nyugtalan! 
száll már magasabbra, mint a madár, 
Egyre messzebb lesz, s a kapu bezár. 
 
Egyszer voltam gyermek, ki nevetett, 
Játszott, s önfeledt, boldog lehetett. 
Ma fiú vagyok, tele erővel, 
Mint a nagy Föld zöldellő mezőkkel. 
 
Állok abban a rideg kapuban, 
Élet tüze már félig hamuban. 
Fel kell nőni, barátom, igen, most! 
Ne félj, drága, olyan nincs, hogy 
elrontsd. 
 
Majd férfi lettem, az élet gyöngye, 
Benne lettem, hol sokak nagy köre. 
Terheknek súlya nyomja vállamat. 
Mikor adja az élet vágyamat? 
 
Boldogan várok rád, miket adnál, 
De ne legyen még több jó a bajnál. 
Várok rád, drága élet, untalan, 
s így leszek én miattad nyugtalan!
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A Debreceni Egyetem Soó Rezső által alapított és róla elnevezett kutató-
háza negyedik éve ad otthont a DESzínház kihelyezett workshopjának. Ez 
lényegében egy felszabadult hangulatú színházi alkotótábor, amely nyitott 
minden érdeklődő számára.

A gyönyörű környezet és friss levegő megfelelő légkört teremt az inspirálódásra, 
mindig jó megmerítkezni síkfő kútjában. Évente kétszer (nyáron és télen) zajlanak a 
kihelyezett alkalmak. A kettő közötti különbséget leginkább úgy tudjuk megragadni, 
hogy nyáron egy, a trénerek által előre meghatározott tematika köré csoportosulnak 
leginkább az események. Körüljárták már alaposan nyári tréningeken a Fehérlófia mon-
dát, a mellékszereplők lázadását vagy a Kincskereső kisködmön történetét. Mindezeket 
természetesen az eredeti történeti sablonokból kiragadva, új keretek közé illesztve, fel-
használva a mozgás, a tánc, a zene és az improvizáció több formáját. A téli táborokban 
nincs tematika, itt leginkább a DEszínházban készülő vagy akár addig még gondolati 
fázisban létező különböző projektekkel foglalkoznak a különböző trénerek. Az itt zajló 
eseménysornak tehát jó esetben folytatása lesz a DEsz debreceni égisze alatt is.

A 2018-as téli táborra november 29. és december 2. között került sor. Az érkezés 
csütörtök késő délutánra volt kitűzve, a távozás pedig vasárnap délelőttre, így két teljes 
tréningnap várta a lelkes kis csapatot.

Az idei téli workshopon előrelátható 2019-es projektjeikkel való ismerkedésre és 
kísérletezésre szerettek volna lehetőséget teremteni az érdeklődőknek Debrecenen 
innen és túl. A Vígkarma Versbazár munkacímmel kortárs költők verseit, a Karma Kabaré színpadán pedig a napi sajtó kínálta drámai 
helyzeteket helyezte górcső alá. somogyi Tibor kreativitást aktiváló lényfeltáró tréninggel és új olvasatokkal készült.

A monstre tréningek természetesen csapatépítésre is alkalmat adnak, és a különböző egyetemi színházak közötti kapcsolatok mélyebb 
kiépítésére is. A síkfőkúti szellemi merítés hatására remélhetőleg sokan élményekben gazdagodva tértek vissza. A DEsz tábora minden 
bizonnyal 2019-ben is várja az érdeklődőket, már csak fél évet kell addig kibírni.

Somogyi Tibor, www. deszinhaz.hu

Síkfőkúti merítés
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EÉ: – Az elején egy picit tekintsünk vissza. A Kaukazus 
első korszakát akkor zártad le 2010-ben, amikor biztos 
befutónak tűnt a banda a hazai zenei színtéren. Miért?

– A zenekar indulásánál kezdetben voltak bizo-
nyos tervek, ezeket többé-kevésbé elértük. utólag 
persze mindig okosabb az ember, de valószínűleg 
számomra korai és gyors volt a nagy siker, amit 
rosszul kezeltem. Túlfeszültem, ráfeszültem 
mindenre. Tipikus hibák után részemről 
egyenesen két szék közé a padlóra kerültem, 
ahogy kell...
EÉ: – 2013-ban újjászervezted a csapatot, 
de egy idő után megint leálltatok. Mi vett 
rá, hogy idén ismét nekirugaszkodj a 
Kaukazusnak?

 – 2013-ban emberileg akartam még egy esélyt adni, kapni... 
szóval tiszta lappal újra belevágtunk, de sajnos elment a hajó, 
egyszerűen nem értettünk szót... Dalok folyamatosan jöttek-
jönnek, szerencsére a közönséggel sem szakadt meg a kapcsola-
tom, elvileg szeretik a dolgaimat. szerző-előadóként, akusztikus 
formában nyomtam tovább. Több emberhez szeretném eljuttatni 
a szövegeimet. A Kaukazus jó hívószó, mert ismert a Teszkó, a 
Tartós béke, a szalai Éva, de van egy csomó tök jó új dal is, pél-
dául a Honvéd, az Óriásplakát. Ezek egyenes ági leszármazottai 
a korábbi Kaukazus-daloknak, hiszen én írtam. Ez egyszerre 
szövegcentrikus és bulizene. Tolni kell, élni kell, csinálni kell 
tovább, mert ami nem növekszik, az romlik.
EÉ: – Sikerült ugyanott felvenni a fonalat? Egyáltalán lehet vagy kell 
még valami újat mutatni, mondani egy ilyen, a szünetek ellenére is 
ismert csapat keretein belül?

– A Kpop nem életem legjobb lemeze, de abban hatalmas elő-
relépés, hogy végre végigvittem valami számomra fontos dolgot! 
Pontosabban végigvittünk, mert én csak a jéghegy csúcsa vagyok. A 
szerelmem, akivel van egy közös dalunk is, Laky Dóri filmrendező, 
Domokos Tibor, Prommer Patrik, Kis Tibor „sztivi”, Feyér Laura és 
Dorozsmai Péter is benne van ebben az új Kauk-lemezben. remé-
lem, sikerül megnyitni egy új teret, ahol lehet folytatni az alkotást, 
sőt a dalokon túl valami mást is. Versenyképes, vállalható zenei és 
szöveganyag az utóbbi évekből, 4-5 baromi erős dallal. Új honlap, 
új telefonszámok, új csapat, újra azt érzem, hogy fontos, mert nincs 
más. Bennem nagyon durván bíztak és bíznak emberek. Ezzel illik 
valamit kezdenem. Nincs mese. Csinálni kell.
EÉ: – Tudjuk, hogy van egy gyerekdalokat játszó zenekarod, a 
Hahó, és sokat dolgozol más előadókkal együtt. Van számodra 
fontossági sorrend, vagy úgy érzed, mindenbe sikerül maximálisan 
„beletenned” magad?

– Arra törekszem, hogy önjáróak legyenek produkciók. A 
koncertek tartják életben a dalokat előadó zenészeket. olyat és 

A JELSZÓ: ELŐRE!

úgy próbálunk a Hahóval és a Kaukazussal is csinálni, ami jó ér-
telemben, zenében és szövegben is kicsit máshogy, de ugyanolyan 
jól működik. A gyerekdalok szülőként is fontosak nekünk, tényleg 
oltári energia és jófejség kölyköknek zenélni. Más előadókkal 
véletlenszerűen alakultak eddig a munkák, nyilván szimpátia 
alapján. Az elaprózódást én is érzem, de nemcsak magamon, 
az egész világban. Az igaz, hogy hosszú távon megéri kevesebb 
dologra koncentrálni.
EÉ: – Mindig is fontosnak tartottad, hogy megszólalj zenétől 
független dolgokkal kapcsolatban is. Mi foglalkoztat mostanában 
leginkább?

– Talán a jó gondolatok megosztása lenne a legfontosabb, s 
ennek kialakítani a 21. század eleji körülményeit.
EÉ: – Mik a konkrét tervek a jövő évre a Kaukazussal?

– 2019 tavaszán egy valóban popos kislemez, ősszel pedig egy 
még hiper mega poposabb lemez. remélem, jó visszhangja lesz, 
hogy máshogyan, de folytatódik a Kaukazus, és bejönnek a kon-
certek is. sok tartalmat lehet várni, hírleveles „belső” koncertek, 
jó lenne utolérni a kiterjesztett valóságot is…

Sosztakovics Árpád

A Kaukazus zenekar, a hazai underground-alter szcéna 
egyik alapcsapata az utóbbi években hol működött, 
hol nem. Most már bizonyos, hogy az alapító Kardos 
Horváth János újjászervezte a bandát. Friss leme-
zük, a KpOp kapcsán és december 28-i, víztornyos 
koncertjük apropóján tettünk fel neki kérdéseket.
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Lehet-e munka a szex?
A nemzetközi feminista mozgalmon belül a ’70-es évek óta 

élénk vitákat vált ki a szexuális szolgáltatások munkaként való 
elismerhetősége. Míg az abolicionisták a prostitúciót az emberi 
méltósággal összeegyeztethetetlennek tartják, a szexmunkás né-
zőpont képviselői nem zárják ki, hogy valaki szabad akaratából 
választja e megélhetési formát. A diskurzus ellentétel oldalán állók 
meggyőződése egyrészt a szexualitás és a munka viszonyának, 
másrészt a tevékenységet gyakorlók cselekvőképességének meg-
ítélésében érhető tetten. 

Az abolicionisták a prostitúciót a szexuális erőszak társadalmi-
lag megtűrt formájának, pénzzel megváltott erőszaknak tekintik. 
A szexuális szolgáltatások valamennyi válfajában a patriarchális 
berendezkedés megnyilvánulását látják. Törekvésük három pilléren 
nyugszik: a prostitúcióban élők dekriminalizálásán, a kliensek bün-
tetésén, valamint a szociális ellátórendszerek kiépítésén. Ezek ugyan 

sérthetik a prostitúciót önként választók döntési szabadságát, ám 
álláspontjuk szerint a teljes kényszermentesség ritka.

A szexmunkás mozgalom hangadói az abolicionista feministák 
homogén szexmunka szemléletét, az érintettekről közvetített 
áldozati stigma fenntartását kritizálják. Kiemelt céljuk a meg-
bélyegzés leküzdése, a szexuális szolgáltatások munkaként való 
elismertetése, az abban való kényszermentes részvétel társadalmi 
és jogi elfogadtatása. Miközben a szexuális szolgáltatásokat nyújtók 
méltóságának megóvása mindkét mozgalom alaptétele, az igazán 
megosztó kérdés a kényszer, illetve a szexuális erőszak fogalmi 
meghatározása. Létezhet-e olyan eset, amikor valaki testi-lelki 
integritását szabad akaratából bocsátja áruba? Milyen mértékben 
különbözik az explicit nemi erőszaktól az a helyzet, amikor valaki 
nem kívánja, csupán elviseli a szexuális együttlétet?

Balázs András

Életünket nagyban megváltoztatta az 
internet, ezzel együtt pedig egyre hangsú-
lyosabban a figyelem középpontjába került 
a felhasználókra gyakorolt negatív és pozitív 
hatás is. A pozitívumok közé sorolhatjuk 
többek között az információkhoz való 
hozzáférést, a távoli ismerőseinkkel való 
kapcsolattartást, az ingyenesen elérhető 
MooC kurzusokat, melyeknek köszönhe-
tően a legnevesebb egyetemek előadásaiba 
nyerhetünk betekintést. 

Viszont az éremnek két oldala van, így 
nem szabad szemet hunynunk a negatí-
vumok felett sem. Hátrány lehet az online 
gyűlöletbeszéd, az elektronikus zaklatás és 
a kéretlen felnőtt tartalmak megjelenése. 
Az emberek jelentős része látott már ilyen 
tartalmakat, a témát mégis tabu övezi. 
Allison Havey és Deana Puccio szex és lájk 
és közösségi média című munkájukban 
leírják, hogy a gyerekek átlagosan 11 éves 
korukban találkoznak felnőtt filmekkel, a 16 
évesek 60-90%-a látott már keménypornót, 
továbbá a kamaszok egy harmada szerint a 
szexuális kapcsolatok minőségét a pornó 
határozza meg. A fiatalok szexualitással 
kapcsolatos érzékenységét a kemény pornó 
átalakítja, legrosszabb esetben az erőszakot 
teszi elfogadhatóvá. Anthony Jack, Gary 

1 „Az Emberi Erőforrások Minisztériuma 
ÚNKP-18-3-II-DE-296 kódszámú Új Nemzeti Kiválóság 
Programjának támogatásával készült

Minden, amit tudni akartál a szexről,
de féltél megkérdezni… 1

Wilson Pornóra kattanva című könyvének 
előszavában leírja, hogy a pornó állhat a késő 
serdülőkori szexuális zavarok hátterében. 
Továbbá a pornográfia a legelrettentőbb 
példája annak, hogyan tehet bennünket 
személytelenné az internet. 

Egy másik érdekes kérdés, ami a téma 
kapcsán felmerülhet bennünk: Vajon mi a 
fiatalok fő motivációja, hogy rákeressenek 
ilyen tartalmakra? A Havey–Puccio szer-
zőpáros szerint a kíváncsiság, az élvezet és 
a kortársi nyomás. sok serdülő gondolja 
úgy, hogy a pornográfiából tanulni lehet. 
Hevesi Krisztina szextrém című könyvében 
tisztázza, hogy a pornográfia célja a szexuális 
izgalom kiváltása. A felnőtt tartalmakra 
akaratlanul is rábukkanunk, ugyanis nincs 
a keresőben olyan beüthető szó, amihez 
ne tartozna több szexuális tartalom is. 
Az online erotika viszont egyre inkább 
eltávolít a valódi, életszagú kapcsolatoktól. 
A hangsúlyt a szexualitás technikai oldalára 
helyezi a pornó, az egocentrikus örömhöz 
jutást erősíti az intimitás és az érzelmi be-
vonódás helyett. Hevesi is egyetért abban, 
hogy leginkább a kiskorúak veszélyeztetet-
tek, mivel előzetes tapasztalat híján hiteles 
információforrásnak tekintik az online 
felnőtt filmeket, ehhez mérik magukat, és az 

itt látott elemeket is igyekeznek alkalmazni. 
Viszont a fő kérdés, hogy mit tehetünk 
leendő szülőként, tanárként vagy szociális 
szakemberként? Hogyan beszélgethetünk a 
fiatalokkal az ilyen és ehhez hasonló témák-
ról? Havey és Puccio 2012-ben indította út-
jára a rAP Projectet (raising Awareness and 
Prevention), amelyben fiataloknak tartanak 
felvilágosítást a személyes biztonságról, az 
online pornóról, a cyberbullyingról, a like-
spammingről és a szextingről. Mivel sok 
kamasz szexoktató kézikönyvként használja 
a pornót, ezért a testiség szerintük már nem 
egy nyitott, bizalmas párbeszéd két egymás 
számára fontos ember között. A kapcsola-
tokról szóló beszélgetéseikben szóba hozzák 
a kapcsolatok kialakulásának a sorrendjét: 
barátság, érzelem, intimitás. Ahogy Woody 
Allen kultikus filmjét is idéztük fentebb, ami 
a téma kapcsán is megállja a helyét: tréneri 
tapasztalataim alapján érdekli a fiatalokat a 
téma, de félnek rákérdezni, és sokszor nincs 
is kitől, így a felnőtt filmeket használják 
információforrásnak, míg a valódi kapcso-
latokról keveset tudnak. 

Bene Viktória
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Idén is megszervezte a DEX Műhely a hagyományos bécsi tanulmányiútját, ahol a nemzetközi szervezetek és 
intézmények megismerése mellett az adventi vásárok csodás hangulatának felfedezésére is jutott idő. Tóth 
Andrea és Várnagy Edina, DEX Műhely írása.

Tanulmányi út Bécsbe 
a DEX Műhellyel

A Debreceni Egyetemi Közgazdász szakmai Műhely 2002-
ben alakult néhány lelkes közgazdászhallgató elgondolása 
alapján, amely azóta is folyamatosan működik, és az önfejlesztő 

körök mellett igyekszik a többi hallgató 
számára is hozzáadott értéket nyújtani. Így 
született meg évekkel ezelőtt az az ötlet, hogy 
ideje a tanórákon megismert nemzetközi 
szervezeteket meglátogatni és a megszerzett 
tudást gyakorlatba is átültetni. Az ötletből 
végül hagyomány lett. 

2018. november 15-én hajnalban ötven debreceni diák vette 
célba Bécset kísérőjükkel, Nagy sándor tanár úrral. Mindannyian 
izgatottan vártuk már az indulást, hiszen a tanulmányutat már 
hetekkel azelőtt elkezdte szervezni a műhely. A DEX Műhely 
tanulmányútjai egyre nagyobb népszerűségnek örvendnek. Ezt 
mi sem bizonyítja jobban, mint hogy idén több mint 2,5-szeres 
túljelentkezést tapasztaltunk a hallgatók részéről a bécsi útra. 

A korai órákban még kissé fáradt volt a csapat, de mire meg-
érkeztünk, mindenki átkapcsolt pörgős üzemmódba, hiszen már 
az első napra rengeteg ígéretes programot terveztünk. Először az 
ENsZ Központot látogattuk meg, amely New York, Genf és Nai-
robi mellett Bécsben létesített még irodát 1979-ben. A helyszínen 
több termet is bemutattak nekünk, illetve interaktív elemekkel 
vezetettek be a szervezet mindennapi működésébe. A hallgatók 
a nyelvtudásukat is gyakorolhatták, ugyanis az idegenvezetést 
angolul tartották, köszönhetően annak, hogy a csoportunkban 
nemcsak magyar, hanem külföldi diákok is voltak, akiknek a 
létszáma évről évre növekedik a bécsi tanulmányút iránt érdek-
lődők között. 

Az ENsZ Központ körbejárása után az oFID (oPEC Fund 
for International Development) székháza felé vettük az irányt. 
A szervezet célja, hogy a fejlődő országokkal és nemzetközi 

segélyszervezetekkel együttműködve hozzájáruljon a hátrányos 
helyzetű régiók szegénységének csökkentéséhez, a gazdasági 
növekedés eléréséhez. Az oFID-projektek alapvető szükségletek 
biztosítására összpontosítanak, mint például élelmiszerek, tiszta 
víz, oktatás és egészségügy elérése. A gyönyörű épületen belül egy 
díszes tárgyalóterembe vezettek bennünket, ahol röviden bemu-
tatták nekünk a szervezet tevékenységét, videón is prezentálták 
működésük néhány fontosabb pillanatát. 

A következő úti célunk a jól ismert oPEC (organization of 
the Petroleum Exporting Countries, Kőolaj-exportáló országok 
szervezete) volt. Az 1960-ban alapított szervezet célja, hogy 
a tagországok kőolajpolitikáját összehangolja és egységesítse, 
valamint az olajpiacok stabilizálása annak érdekében, hogy egy 
hatékony, gazdaságos és folyamatos olajellátást biztosítson. szék-
helyük 1965 óta Bécsben található, ahova mi is ellátogattunk. A 
hallgatókat kávéval, forró csokival, üdítővel és nassolni valókkal 
várták. A kedves fogadtatás után részt vettünk egy előadáson, 
melyet kérdezz-felelek rész követett. Az előadótól megtudtuk, 
milyen módon vonják be az egyetemi hallgatókat az oPEC nyílt 
üléseibe, és a gyakornoki programjukról is hallottunk. 

A szakmai program után a szállásunk elfoglalása következett. A 
város központjától nem messze elhelyezkedő hostelben 4-6 ágyas 
szobákban aludtunk. Egy rövid sétával könnyen megközelíthetők 
voltak az adventi vásárok. reggelente svédasztalos ellátásban ré-
szesültünk, hogy az aznapi programokba energikusan vethessük 
bele magunkat. 

A péntek délelőttöt a Bécsi Tőzsdén töltöttük. Megtudtunk, 
milyen egy átlagos nap a tőzsdén, milyen mindennapi feladataik 
vannak, milyen rendkívüli helyzetekre kell reagálniuk. A rész-
letes bemutató előadás után mindenki feltehette a kérdéseket, 
amik felmerültek a tőzsde működésével vagy a tőzsdei munkával 
kapcsolatban. 

Délután egy kicsit „hazatértünk”, ugyanis a tervezett program 
Magyarország Nagykövetségének meglátogatása volt. Itt rendha-
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gyó történelem-, protokoll- és diplomáciaórán vehettünk részt 
sok-sok olyan részlettel, amelyeket könyvekből nem egyszerű 
elsajátítani. 

Az estét szabadprogrammal töltöttük. sokan felfedező útra 
indultak a városban, hogy minél több látványosságot megnéz-
hessenek, vagy voltak, akik az osztrák gasztronómia különle-
gességeit próbálták ki. sokan belekóstoltunk a bécsi forralt bor 
vagy forrócsoki ízébe az adventi vásárok forgatagában. Kevésbé 
ismert tény, hogy már hét évszázada szerveznek Bécsben kará-
csonyi piacokat. A 20. század során került végleges helyére, a 
Városháza térre (rathausplatz), ugyanakkor ezen felül több mint 
húsz kisebb-nagyobb vásár várja az érdeklődőket. Nem érdemes 
kihagyni a Mária Terézia téren található karácsonyi falut sem, 
vagy a kézműves termékekkel elhalmozó karlsplatzi vásárt. A 
látogatók száma eléri a három milliót, és nyugodtan beszélhe-
tünk nemzetközi eseményről, ugyanis félmillió külföldi turista 
is örömét leli a különleges helyszínben. A kivilágított városban 
sétálva megtekintettünk több nevezetességet: a Bécsi Egyetemet, 
a Bécsi szépművészeti Múzeum és a Bécsi Természettudományi 
Múzeum épületét, a Parlamentet.

A szombati reggelink elfogyasztása után a schönbrunni kastély 
kertjében sétálgattunk, ahol nemcsak a barokk stílusú császári 
rezidencia látványa nyűgözött le bennünket, de az elénk táruló 
város képe is. szerencsére napos időnk volt, így kellemesen telt 
a szabadtéri program ideje. Azok sem csalódtak, akik még a ka-
rácsonyi vásár hangulatára vágytak. A kastély parkjában szintén 
rengeteg érdekességgel és gazdag programkínálattal várták az 
érdeklődőket. Mivel a ringstraßén található Parlament épülete 
renoválás alatt áll, a parlamenti üléseket a Hofburgban, az egy-
kori császári palotában tartják. A munkálatok egészen 2021-ig 
tartanak, addig pedig a képviselők és munkatársaik a palotában 
végzik tevékenységüket. Természetesen mi ide is ellátogattunk! 
Két csoportot alkotva vezettek körbe bennünket. Megismerhettük 
többek között az épület történetét, az osztrák államszervezetet, va-
lamint a törvényhozás működését, azt követően pedig bejárhattuk 
azokat a helyiségeket, ahol a munka zajlik. rendkívül örültünk, 
amikor beléphettünk abba a terembe, ahol a parlamenti üléseket 
tartják. Az idegenvezetőnk minden kérdésünkre válaszolt, ugyan-
akkor ő is kérdésekkel halmozta el a csoportot a magyar rendszer 
működésével kapcsolatban, amire a hallgatók örömmel feleltek.

A Hofburg császári lakosztályában található sisi Múzeum meg-
tekintése fakultatív programként szerepelt. A lelkes jelentkezők 

betekintést nyertek a császárné életébe. A kiállítás középpontjában 
Erzsébet magánélete állt, amelyet átszőtt az udvari ceremóniák 
elleni lázadása, a szépségkultuszba, karcsúságmániába, sporttel-
jesítmények hajszolásába, valamint a költészetbe való menekvése. 
A látványos festmények és használati cikkek, ékszerek, levelek 
között kitűnt néhány eredeti ruhadarab, az ifjú menyasszony 
leánybúcsún viselt ruhájának rekonstrukciója, valamint a magyar 
koronázási ruha másolata. Erzsébet életében kiemelkedő szerepet 
töltött be Magyarország és a magyarok, melyet a kiállítás sem 
felejtett el megjeleníteni, így hozva közelebb hozzánk a tragikus 
sorsú királynét. 

Délután, még indulás előtt, ellátogattunk Bécs szintén egyik 
ismert barokk kastélyához, a Belvedere-hez, amely ma képző-
művészeti remekeknek ad otthon, korábban pedig történelmi 
jelentőségű események zajlottak itt. 

A DEX Műhely alapításakor fontos célkitűzés volt, hogy a 
tagok képességeit és készségeit fejlessze, mindehhez pedig két-
ségkívül nagyban hozzájárul egy külföldi tanulmányi kirándulás 
megszervezése. A projekt előkészületei és a szervezői munka 
alatt a tagok megtanulnak csapatban dolgozni és hatékonyan 
kommunikálni. Ez elengedhetetlen része az út lebonyolításának, 
hiszen állandó kapcsolatban kell maradni a fogadó szervezetekkel 
és a résztvevő hallgatókkal is, mind magyarul, mind angolul, és 
alkalmanként németül is. Ezen feladatok elvégzése révén fejlődik 
a problémamegoldó készség is. A hasonló projektekben részt vevő 
tagok képesek lesznek a leggyorsabban és a legeredményesebben 
leküzdeni a felmerülő akadályokat. A szervező hallgatók megta-
nulják priorizálni a teendőket, hogy mindent pontosan és precízen 
véghez vihessenek. Az út lebonyolítása során elengedhetetlen a 
rugalmasság is, hiszen sokszor alkalmazkodnia kell a csoportnak 
a nemzetközi szervezetek szoros időbeosztásához. Ezek olyan 
tapasztalatok és ismeretek, amelyek birtokában a hallgatók ké-
sőbb megállják majd helyüket a munkaerőpiacon. Így nem lehet 
eléggé hangsúlyozni, hogy mennyire fontos az egyetemi évek 
alatt a diákszervezetekben való aktív részvétel. Nemcsak életre 
szóló barátságok kötődnek a diákszervezetek tagjai közt, hanem 
szakmailag is komoly fejlődést érhetünk el közösen. 

reméljük, hogy a DEX Műhely bécsi tanulmányútja elérte a 
kitűzött célját, azt, hogy a hallgatókat közelebb hozza a tanórákon 
megismert nemzetközi intézményekhez, a megszerzett tudást 
elmélyítse, újak megszerzését segítse elő, és életre szóló élmények-
kel gazdagítsa a hallgatókat. A tagok továbbra is elkötelezettek a 
hagyomány folytatásában, sőt új eseményekkel állnak elő, hogy 
színesítsék a diákéletet az egyetemen. 
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Év közben is sokan adakoznak a rászorulóknak, de 
karácsony közeledtével az emberek még érzékenyebbé 
válnak azokkal szemben, akik segítségre szorulnak. A 
DEAC csapatai szezon közben is gyakran kiálltak egy-egy 
nemesebb ügy mellett, így az ünnepek előtt sem mondtak 
nemet a felkéréseknek, illetve saját maguk is kezdemé-
nyeztek olyan akciókat, amikkel a szurkolóikat is bevon-
ták az adakozásba. 

A DEAC jégkorong szakosztályának jótékonysági akcióiról a 
csapat kapusa, Hetényi Zoltán beszélt.

–Az első jótékonysági kezdeményezésünk során a remény a 
Leukémiás Gyerekekért Alapítványnak gyűjtöttünk csokoládét. Ez 
a csapat saját ötlete volt, itt mi is, és a szurkolók is hoztak édességet, 
összesen 130 tábla csokoládét sikerült összegyűjteni. A következő 
akciónk a macidobálás volt, ami éves kezdeményezésnek számít, 
itt az volt a kérdés, hogy kinek gyűjtsünk, végül a Bihari Állami 
Gondozottak Egyesületére esett a választásunk. A macidobálásnál 
a szurkolók hozták a plüssöket, amit az egyik hazai, a Hokiklub 
Budapest elleni mérkőzésünkön adtak át. Ez úgy nézett ki, hogy az 
első hazai gól után dobálták be a nézők a jégre a plüssöket, és állt egy 
kicsit a mérkőzés, amíg összeszedtük az ajándékokat. Végül összesen 
301 mackó gyűjt össze – mondta Hetényi Zoli, aki abba is beavatott 
minket, hogy ez az akció nem egyedülálló a DEAC csapatánál. – 
Ennek a kezdeményezésnek külföldön, főleg Észak-Amerikában 
van nagy hagyománya, ott egy-egy ilyen alkalommal több tízezer 
plüsst ajánlanak fel a szurkolók. Ha jól emlékszem, a rekord több 
mint harmincezer darab volt, ami egy egyetemi hokimeccsen gyűlt 
össze, de ott nyilván nagyobb, körülbelül húszezres stadionban ját-
szott az adott csapat. Ezenkívül a jégkorongozók részt vesznek még 
a Debreceni Karitatív Testület Kék vödör akciójában, amelynek ke-
retén belül tartós élelmiszereket gyűjtenek a rászoruló családoknak 
december 22-ig.  Egy másik, már lezárult kezdeményezés a DEAC 
összes szakosztályát érintette. Itt a csapatok a szurkolók bevonása 
nélkül a DEoEC Gyermekklinika Belgyógyászati osztályának 
gyűjtöttek pénzadományt december 10-ig, amelyből az intézmény 
új kórházi felszereléseket és eszközöket vehet. 

A DEAC jégkorongkapusát zárásként arról is megkérdeztük, 
hogy ő mit gondol a jótékonyságról. 

– szerintem a jótékonyságot nem ünnephez kellene kötni, hanem 
alapvető emberi értéknek kellene lennie, hogy segítjük a gyengéket 

és rászorulókat. Nyilván karácsony előtt több alkalom nyílik rá, 
de én úgy látom, hogy a karácsonyi ajándékvásárlás vált iparággá 
és nem a jótékonysági akciók és adománygyűjtés. Ennek ellenére 
nemcsak a jégkorongozók, hanem más sportcsapatok is gyakran 
állnak ilyen nemes ügyek mellé, ami talán példamutató lehet min-
denki számára – vélekedett a DE vadgazdamérnök szakos hallgatója.  

Kosárlabdázóink is sokat adakoztak

A DEAC kosárlabdázói sem maradtak ki a jótékonysági kezdemé-
nyezésekből, akcióikról Velkey János irányító számolt be lapunknak. 

–Elsőként az Egy cipőben járunk elnevezésű programban vettünk 
részt, amely a Magyar Diáksport szövetség társadalmi felelősség-
vállalási programjának keretén belül indult. Ennek az volt a fő 
célkitűzése, hogy a sportban, ugyanúgy, mint az élet más területén, 
fontos az egyenlő esélyek biztosítása. Itt sportcipőket gyűjtött a 
csapat a rászoruló gyerekeknek, illetve motiváló üzeneteket lehetett 
küldeni  nekik – mondta a fiatal kosárlabdázó. – A másik kezdemé-
nyezésünk az Édes kis semmiség volt, ahol a szurkolókkal közösen 
gyűjtöttünk csokoládét a rászoruló családoknak, amelyet aztán 
Balmazújvárosban adtunk át a gyerekeknek. Emellett idén is részt 
veszünk a december 22-ig tartó Kék vödör akcióban, amibe szintén 
bevonjuk a szurkolóinkat is, a hazai mérkőzéseinken a kihelyezett 
gyűjtőkbe lehet hozni tartós élelmiszereket. 

Egy másik, már lezárult programban a DEAC összes szakosztá-
lyával közösen egy héten át pénzadományt gyűjtöttünk a DEoEC 
Gyermekklinika Belgyógyászati osztályának. Ebben az évben 
is megrendeztük az Agrár Étteremben a Jótékonysági Kosaras 
Bált, amelynek bevételét szintén karitatív célra szánja a klub, a 
Gyermekklinikáé lesz a befolyt összeg – mondta a DE sport- és 
rekreációszervezés szakos hallgatója. 

Velkey János a jégkorongozó Hetényi Zoltánhoz hasonlóan 
vélekedett a jótékonysági kezdeményezésekről. 

– Nyilván az összefogás mindig fontos a jó cél érdekében, de ezt 
nem csak ünnepekkor kellene megmutatnunk. Év közben is lehet és 
kell is kezdeményezni, akár egyénileg is a rászorulók támogatását. 

Vona Lilla

A DEAC csapatai az ünnepek előtt is kiálltak 
a jó ügyek mellett
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A 2018-as szezonban is jól teljesítettek a DUSE-DEAC 
korosztályos teniszcsapatának játékosai. Varga Ákos szak-
edzőt, az egyesület vezetőjét kérdeztük.

„Eredményesen szerepeltek fiatal teniszezőink a június végén 
megrendezett korosztályos csapat- és egyéni vidékbajnokságon, 
Nyíregyházán. A vidék legrangosabb megmérettetésén két bajnoki 
címet, két második helyezést és három harmadik helyezést értek 
el. Vidékbajnok lett Matkó réka a lány 16 évesek páros és Bencző 
Balázs a fiú 14 évesek páros versenyében. Második helyezést 
ért el Matkó réka L16 egyéni és Gödri István F14 évesek páros 
versenyszámában. Harmadik helyezetek lettek: Varga Ákos F12 
egyéni, Gödri István F14 egyéni és Varga Ákos–Kristóf Zsombor 
F12 páros. A vidék csapatbajnokságban: két 
második hely (F12 és F14), egy harmadik 
(L14) és két negyedik hely (L12, L16) szerzett 
meg egyesületünk.

A vidékbajnokságon összesített egyesületi 
pontversenyt is rendeznek, melynek során 
minden elért helyezést pontoznak, és a leg-
több pontot gyűjtő egyesület nyeri a versenyt. 
Egyesületünk a résztvevő 55 egyesületből 
a negyedik helyezést érte el. Az elért ered-
mények alapján öt csapatunk indulási jogot 
szerzett a korosztályos országos csapatbajnoki 
döntőben való részvételre, melyet augusztus 
6–19-ig rendeztek Budapesten az egyéni 
Magyar Bajnoksággal egy időben. 

Az egyéni viadal hatalmas mezőnyeiben 
két bajnoki címet is szereztek: a 16 esztendős 
lánycsapatok viadalán a Matkó réka, Kőrösi 
Enikő duó első helyet szerzett, a 12 esztendős fiúk páros tornáján 
pedig Varga Ákos állhatott a dobogóra fővárosi társával együtt. 

Az egyéni viadalon Matkó réka negyedik kiemeltként erőnyerő 
volt az 1. fordulóban, majd két könnyed, egyaránt kétjátszmás 
győzelemmel folytatta. Az elődöntőben az első kiemelt szabanin 
Natália (MTK) volt az ellenfele, s a fővárosi válogatott sportoló 
ellen már nem sikerült nyernie. Párosban Matkó a budapesti Borsos 
réka oldalán szintén a legjobb négyig jutott – az első helyen kiemelt 
Drahota-szabó, szabanin duó 6:3, 6:3-ra nyert ellenük.

Varga Ákos a 12 esztendős fiúk páros versenyén Győri Lóránt 
(Gubacsi TK) társaként aranyérmes lett: a duó a döntőben hatalmas 
csatában 6:3, 4:6, 10-7-re győzött a fővárosi Halmos, Paragi kettős 
ellen. A 14 évesek között Bencző Balázs a soproni Bakó Bálint 
oldalán az elődöntőig jutott.

A DusE többi teniszezője közül egyesben a 14 esztendősöknél 
induló Macskás Molli és Ölveti Natália, az u16-ben Kőrösi Enikő 
és Komiszár Lilla, illetve a fiúknál Klekner Hunor kikapott az első 
fordulóban. Az F14-ben Gödri István a 64-es táblán bejutott a 
legjobb 16 közé. 

A 16 esztendősök csapatbajnokságán a debreceni lány együttes 
(Matkó réka, Kőrösi Enikő) a négyes döntőben mindhárom ellen-
felét legyőzte: a Pasaréti TK ellen 2-0, a nyíregyházi Marso TC és a 
fővárosi Match Point ellen egyaránt 2-1 volt az eredmény.

A DusE szerzett még két ötödik helyezést a 12, illetve 14 esz-
tendős lányok versenyén (Mendre Mirtill, Péter Lili, Kerekes Lilla, 

Bányai Boglárka, illetve Ölveti Natália, Papp Dóra, Macskás Molli). 
A 12 esztendős fiúknál a DusE (Varga Ákos, Magyar Krisztián, 
KulikovKiril, Kristóf Zsombor, Bányai Benedek) a 7. helyen zárt.

Ezek voltak a legfontosabb eredmények, ezenkívül persze 
számtalan dobogós helyezés született az idei évben a különböző 
korosztályos versenyeken.

Az idei évben négy korosztályos és felnőtt versenyt rendeztünk 
a DEAC teniszpályáin, illetve két mini teniszversenyt: egy városi 
bajnokságot és egy országos versenyt.

A nyári táborunk is nagy sikerrel zajlott, idén már négy héten 
keresztül, 160 gyermek vett részt a táborban és ismerkedett meg a 
tenisz alapjaival. A táborozók nagy része az egyetemi oktatók dol-
gozók gyermekei, és jó látni, hogy vannak, akik már az unokáikat 
hozzák nyaranta a DEAC-pályára. Jövőre is szeretnénk hasonló 
színvonalú versenyeket rendezni, és reméljük, versenyzőink még 
az idei kiváló eredményeket is túlszárnyalják.”

Ölveti László

Idén is bajnoki címek 
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Tizenkilencre bővült a DEAC-szakosztályok száma, miután 
a következő szezontól DEAC Gladiators néven az amerikai 
focisták is az egyetemi sportklub színeiben versenyeznek. 

A Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzatának Egész-
ségügyi Bizottsága évek óta nagy hangsúlyt fektet a moz-
gás megszerettetésére az egyetemi polgárok körében. 
Novemberben egy sokak által ismert játékkal igyekeztek 
megmozgatni a hallgatókat. 

Bizonyára mindenki emlékszik a 
testnevelés órák népszerű játékára, 
a kidobósra, amelynek célja a cso-
portos, önfeledt időtöltés. Újabban 
egyetemi keretek között is van mód 
egy kis időutazásra. A sport a stressz 
levezetésének egyik legtermésze-
tesebb módja, és meghatározhatja 
a következő napok hangulatát. A 
sűrű mindennapok mellett szükség 
is van erre, ezt jól bizonyítja, hogy az 
eddig megrendezett két alkalom sok 

hallgatót csábított a Kossuth Lajos Kollégiumok mögött elhelyez-
kedő tornaterembe. Korábban frissítő kocogással tarthatták fitten 
magukat a bizottság követői, az új kezdeményezés november elején 
debütált. November 19-én újra találkoztak az érdeklődők, és még 

Amerikaifutball-szakosztály
A cívisvárosban Debrecen Gladiators néven 2004-ben alakult 

először amerikaifoci-csapat, amely akkoriban az egyik legsike-
resebb keleti együttes volt Magyarországon. A legénység az első 
három évben mindig bajnoki döntős volt, mindháromszor ezüst-
érmet szerzett. Később egy másik egyesület is alakult Debreceni 
Huszárok néven.

Egyetemi hallgatók között évek óta nagy népszerűségnek örvend 
a sportág, erről beszélt a szakosztály megalapítása kapcsán Lóczi 
Lászlóné Kovács Marianna, a DEAC ügyvezetője.

– rengeteg külföldi hallgató érdeklődött, hogy tudnak-e amerikai 
focizni Debrecenben, sportolási lehetőséget kerestek. A városban 
már komoly hagyományai vannak a sportágnak, ehhez társult a 
hallgatók nagy érdeklődése, így megalapítottuk a szakosztályt – 
mondta a sportvezető, aki hozzátette, a közelmúltban életre hívott 
DEAC amerikaifutball-szakosztályhoz csatlakoztak a már létező 
debreceni klubok, valamint azok játékosai is. Mondhatni tehát, hogy 
mostantól minden tudás és erő az egyetemi klubban összpontosul.

A DEAC Gladiators csapatának így jelenleg körülbelül száz 
játékosa van felnőtt és junior korosztályokban. A következő baj-
nokságban ez a két csapat biztosan DEAC-színekben versenyez. A 
játékosok közül húszan jelenleg is a Debreceni Egyetem hallgatói, 
ketten nigériai diákok. További húsz fiatal pedig a jövőben szeret-
ne az intézményben tanulni. Mondhatni tehát, hogy a következő 
években a keret csaknem fele egyetemista lesz. A szakosztályvezető 
stündl László.

December 3-án már toborzót is tartottak a Dóczy utcai Egyetemi 
sportközpontban. A try-out-on mintegy félszáz gladiátorjelölt vett 
részt, akik az edzők és a játékosok segítségével ismerkedhettek meg 
a tojásfoci mozgáskultúrájával.

Szöveg: PKZs., fotók: Makranczi László, Ábrán Szabolcs 

Mozogjunk játékosan!
nagyobb létszámban múlatták az időt partizán kidobóval, mint a 
korábbi alkalmakkor. Az esemény jó esélyt ad az ismerkedésre, a 
közösségformálásra is – a már említett előnyök mellett. A szervezők 
célja, hogy a jövőben is rendszeresen lehetőséget biztosítsanak a 
játékra, várhatóan 2-3 hetente rendezik majd meg a programot. 
Aki kedvet kapott, konkrét időpontokról az Egészségügyi Bizottság 
Facebook-oldalán tájékozódhat a jövőben. 

DEHDK Sajtóiroda-Tóth Márkó, fotó: Rozsi Kristóf
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senánszky Petra címvédő-
ként indult és győzött a 100 
méteres női gyorsúszásban 
az igazolt versenyzők között 
57,69 mp-es időeredmény-
nyel. A Debreceni Búvárklub 
sokszoros világ- és Európa-

bajnok, universiade-győztes uszonyos úszója, aki különben az 
„uszony nélküli” magyar úszóbajnokságon is nyert már, ezzel az 
újabb győzelmével a MEFoB-on öt-öt győzelemnél tart az 50 
m-es és a 100 m-es gyorsúszásban, tehát az összesítésben a tizedik 
MEFoB-győzelmét ünnepelhette! 

Az 50 m-es gyorsúszásban senánszky Petra nagy csatában 0,2 
mp-cel szorult a második helyre sztankovics Anna, a Testnevelési 
Egyetem hallgatója, válogatott úszó mögött.

A tizenegy fős debreceni egyetemi csapattagjai közül többen a 
Debreceni Egyetem úszóklubjának edzéseit látogatják a Debreceni 
sportuszodában. számos versenyszámban álltak rajthoz az erős 
mezőnyben, jó időeredmények és egyéni csúcsok is születtek. 

Senánszky Petra
tizedik alkalommal nyert

Nyerges Petra volt 
úszó, uszonyos úszó 
állt legközelebb a 
pontszerzéshez, aki 
hetedik helyezést ért 
el a 400 m-es gyors-
úszásban.

A  női  4 × 1 0 0 
m-es vegyes váltó 
is a hetedik helyen végzett, a váltó tagjai senánszky Flóra, Hajdú 
róza, Nyerges Petra és senánszky Petra voltak.

A fiúk vegyesúszó váltója Fülöp Zsolt, Kovács Kristóf, Arany 
Attila, Lente Tamás összeállításban a tizedik helyen végzett. 

Különleges szám a 10×50 m-es intézményi gyorsúszó váltó, 
mivel fiúk és lányok is indulhatnak benne. A debrecenieknél 
Jurányi Viktória, Kovács Kristóf, Fülöp Zsolt, Hamoon Jamshidi, 
senánszky Flóra, Lente Tamás, Arany Attila, szarvas Márk, 
senánszky Petra, Nyerges Petra volt az úszási sorrend. Teljesít-
ményük a 11. helyhez volt elegendő.

A felsőoktatási intézmények közötti pontversenyben 1. a 
Testnevelési Egyetem, 2. a Pécsi Tudományegyetem, 3. a rende-
ző Budapesti Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem, Cseh 
László csapata. A Debreceni Egyetem a 12. helyen végzett idén 
a pontversenyben. 

Godó Bence, a csapat edzője és Török Zsolt testnevelő tanár 
bízik a rendszeres edzésekben, a DEK (Debreceni Egyetemi Kupa) 
figyelemfelkeltő szerepében, az új elsőévesekben, a még maradó 
élversenyzőkben (senánszky Petra és a most betegség miatt nem 
induló Papp Márk világkupa-győztes, olimpiai 13. helyezett 
hosszútávúszó jövőre még indulhatnak a MEFoB-on), valamint 
az egyetemen indított sporttudományi képzés vonzerejében, 
amely miatt egyre több aktív sportoló, köztük úszó választja a 
Debreceni Egyetemet.

Rentka László csapatkísérő

Cseh László, Pulai Bence, Rasovszky Kristóf, Sztankovics Anna és a debrece-
ni Senánszky Petra voltak a 2018. évi idei MEFOB élversenyzői. Az egyete-
mi országos úszóbajnokságra a szokásosnál kisebb létszámmal utazott a 
Debreceni Egyetem csapata a fővárosi Tüske Uszodába. 
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Csak a DEAC!
Véget ért az őszi szezon labdarú-
góink számára, így eljött az idő, 
hogy számot vessünk a mögöt-
tünk hagyott szezonról a számok 
tükrében, valamint csapataink edzői, 
vezetői is elmondják véleményüket a 
látottakról.

Kezdjük értékelésünket az NB III. Keleti-
csoportjában szereplő kirakatcsapatunkkal, 
a nyáron jelentős vérfrissítésen átesett 
DEAC együttesével. A sáfár László–Ma-
dar Csaba edzőpáros vezette gárda kissé 
döcögősen indította az idényt, hiszen hét 
játéknap után mindössze hat pont állt a 
neve mellett, ami a játékosállományt néz-
ve nem tűnt túlzottan hízelgőnek. Ezután 
azonban magukra találtak fiaink, s kilenc 
találkozón tizennyolc egységet szorgos-
kodtak össze, ráadásul olyan élcsapatokat 
is sikerült két vállra fektetniük, mint a 
Jászberény vagy épp az EsMTK. Mindezek 
után a bizakodásra okot adó hetedik helyről 
várhatja a tavaszi folytatást elitalakulatunk, 
huszonnégy ponttal a tarsolyában: hét 
győzelméből ötöt a Dóczy József utcában, 
míg kettőt idegenben könyvelhettek el, há-
rom döntetlen mellett. Némi kritika érheti 
a csapatot, hiszen a kapott gólok tekinte-
tében csak a tizenegyedik legjobb mutató 
a mieinké, azonban a huszonkilenc rúgott 
góljánál csak a listavezető szolnok (36) és 
a harmadik Jászberény (39) tudott többet 
termelni. A mesterlövészek versenyében két 
futballistánk is helyet kapott az első tízben, 
hiszen Kerekes Krisztián (7) és Bíró Péter 
(6) is becsülettel lődözte a gólokat az ősszel. 

Madar Csaba edző a következőképpen 
értékelte a látottakat: 

„A sorsolásunk nem volt éppen ked-
vező, a csapat kerete átalakult az elmúlt 
évhez képest. Tudtuk, idő kell ahhoz, hogy 
csapatszinten eredményesek legyünk, ösz-
szeszokott csapat benyomását mutassuk. 
Ez a bajnokság végére össze is jött. Volt 
két-három mérkőzés, amit így vagy úgy el-
rontottunk olyan csapatok ellen, akik felett 
diadalmaskodnunk kellett volna. Az is igaz, 
hogy volt egy-két „nem várt” győzelem is. 
Összességében jó őszt zártunk. A tavalyi-
hoz képest előreléptünk. Ahhoz, hogy még 
előrébb végezzünk, egy jó felkészülés és egy 
picivel profibb mentalitás szükségeltetik. 
Most mindenki a jól megérdemelt pihe-
nőjén van, hogy januártól újult erővel és 
még nagyobb elszántsággal kezdhesse meg 
a felkészülést.”

Ha az időjárás is úgy akarja, március 3-án 
az Egyetemi sporttelepen kezdi meg tavaszi 
hadjáratát együttesünk, reméljük, legalább 
az őszihez hasonló eredményességgel, s 
egyre csak javuló játékkal.

Fordított utat járt be Katona László 
DEAC II-je a megyei első osztályban. 
Újonc garnitúránk az osztályváltás, a kisebb 
átalakulás ellenére is biztató játékkal és 
eredménysorral kezdte a szezont. Első nyolc 
meccséből négyet is megnyertek egyete-
mistáink: a Hajdúhadház, a Hosszúpályi, a 
DAsE és a Berettyóújfalu ellen, míg a Kaba 
ellenében egy döntetlent is felmutathattak. 
Ezután azonban fordult a kocka, a második 
nyolcas egységkor mindössze a Derecske 
elleni sikerrel tudták gyarapítani a pontjaik 

számát. A harmincöt rúgott gól tizenhat 
összecsapás alatt egész jónak mondható, 
ám az ötvenegy kapott gól talán kicsit több, 
mint amit elvárhatnak maguktól játéko-
saink. Hazai környezetben magabiztosan 
mozogtak Csák Zsolték, a meccsek felét 
győzelemmel abszolválták, ám a Debrecen 
táblán túl már többnyire megremegtek 
a lábak, ugyanis mindössze egy sikerre 
futotta erejükből. A góllövőlistát tekintve 
Bíró rolandra lehetünk a legbüszkébbek, 
hiszen a dobogós csapatok góllövői mellett 
huszonnyolc éves támadónk neve is ott 
szerepel az élmezőnyben tizenegy találattal. 

Katona László vezetőedző így értékelte 
az őszi felvonást:

„Az osztályváltás következtében kicsit 
akarva-akaratlanul átalakult a csapatunk, 
néhányan abbahagyták a labdarúgást 
vagy más csapatot kerestek maguknak, és 
persze jött néhány új játékos, akiknek a 
beillesztése a csapatba sosem egy-két napos 
feladat. ráadásul egy olyasfajta helyzettel 
is számolnunk kellett, hogy az NB III-as 
csapatból „visszajátszókat” is tudjuk foglal-
koztatni. Mindezek ellenére, összességében 
jól kezdtük az őszt, ám a szezon második 
felénél kicsit beragadtunk, köszönhető 
ez egyébként a sorsolásunknak is, hiszen 
akkor találkoztunk az erősebb, dobogós he-
lyekért küzdő gárdákkal, amelyek az előző 
szezonokhoz képest még jobb játékerőt kép-
viseltek, gondolok itt például a DVsC II-re, 
a Nyíradonyra, vagy éppen a Hajdúböször-
ményre. A legnagyobb nehézséget azonban 
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mégsem ezek a körülmények, hanem a sok 
hiányzó jelentette. A tizenhat mérkőzés 
során például soha sem szerepelt ugyan az 
a négy védő egyszerre a kezdőcsapatban. 
Ha ezen tudunk változtatni, egy kicsit még 
tudatosabban készülni, egy-két jó igazolás-
sal előrukkolni, akkor minden bizonnyal 
még eredményesebb tavasz elé nézhetünk.”

A téli felkészülést követő első bajnokijára 
március 2-án kerül sor csapatunknak a 
Monostorpályi ellen hazai pályán.

Tanulságos félszezonon van túl a szin-
tén megye I-ben szereplő DAsE, amely 
szemtelenül fiatal összeállításban próbálja 
gyűjtögetni a „betevőt” hétről hétre. A 
Derecske–Vámospércs–Hajdúsámson–
Monostorpályi kvartett ellen egy-egy ikszre, 
míg a Hajdúhadház–Hosszúpályi–Kaba trió 
ellen győzelmekre tudta beváltani játékerejét 
Dér István alakulata, így éppen a vonal felett, 
a tizennegyedik pozícióban zárta a sze-
mesztert. Előrelépés a korábbi szezonokhoz 
képest, hogy kevesebb gólt kapott a gárda, 
hiszen tavaly, ugyanígy tizenhat összecsapást 
követően, hatvanhármat mutatott a számláló 
a mostani ötveneggyel szemben, ám nem 
kérdés, ezen még mindig van mit javítani. 
Nagyobb gond ezúttal a támadójátékkal 
akadt, tizenhét találattal a liga legrosszabb 
mutatója a DAsE-soké. Ha sikerül ezen 
finomítani, esetleg egy-két hatékony befeje-
zőt igazolni, egy szebb tavaszi folytatásnak 
nézhet elébe a Dér-legénység. 

szakvezetőnk ekképpen összegezte a 
történteket:

„Folytatódott az előző szezonhoz hasonló 
forgatókönyv, így természetesen maradt 
bennem hiányérzet a félévet illetően. Az 
edzéslátogatottság továbbra sem az igazi, ez 
rányomta bélyegét a mérkőzésekre is. Akár 

a jobb csapatok ellen is képesek voltunk 
30-35 perc jó játékra, ám a mérkőzés fenn-
maradó idejében nem tudtunk megfelelően 
teljesíteni, fölénk nőttek az ellenfelek, vagy 
éppen buta hibákat vétettünk. Csapatunk 
20,3 éves, extra fiatal átlagéletkora nem 
véletlen, sőt cél volt, hogy efelé tartsunk, de 
talán emiatt is volt, hogy néha szertelenek 
voltunk a pályán. Kicsit csalódott vagyok, 
mert 3-4 hellyel előrébb vártam magunkat 
előzetesen.”

A DAsE első tavaszi meccsére március 
2-án az aranyéremért harcoló sárrétudvari 
otthonában kerül majd sor.

ugyan még két rendkívül fontos mér-
kőzés hátra van futsalosainknak a 2018-as 
naptári évből, lapzártánk miatt azonban 
most vagyunk kénytelenek számot vetni 
Elek Gergő kispályásainak teljesítményé-
ről. Egyel kevesebb meccset játszva, mint 
a riválisok, hiszen a BME elleni egyete-
mi derbit december 14-re halasztották, 
az előkelő, tavalyi végeredményt idéző 
hatodik helyen állomásozik egyetemista 
osztagunk, amely az említett bajnoki 
mellett még a hetedik pozíciós Aramisszal 
találkozott a napokban. A megszerezhető 
harmincból tizenkét pontot gyűjtött be 
eddig a fekete-fehér különítmény: négy 
győzelem mellett hat vereséget tudhat így 
magáénak. Huszonhat rúgott és negyvenkét 
kapott találatot láthatott a nagyérdemű az 
elmúlt hetek során, ami ezen a szinten a 
helyezést is figyelembe véve megfelelőnek 
mondható. Még akkor is, ha van olyan 
gárda a hátsó régióban, amelyik többször 
zörgette meg az ellenfelek hálóját. Persze, 
van az éremnek másik oldala is, akad olyan 
gárda az előttük állók közül, amely többször 
kapitulált. Dicséretes azonban, hogy a mö-
göttük álló együtteseket egyaránt le tudták 
győzni Kasubáék, ráadásul a Nyírgyulajt 

ezek közül idegenben, ám ha feljebb 
szeretnének lépkedni a tavasszal, akkor egy-
két bravúr pontra is szükség lesz. Ebben 
nagy segítségre lehetnek gólfelelőseik, akik 
ezúttal nem fértek be az NB I. legelitebb 
tízes listájába, ám érdemes kiemelni az új 
játékos Kovács István és a már-már régi 
motorosnak számító szentes-Bíró Tamás 
teljesítményét, ők egyaránt 8-8 góllal vették 
ki részüket a sikerből. 

A DEAC futsal szakosztályának a vezető-
je, Zsuponyó Levente így értékelte csapata 
teljesítményét két körrel a téli szünet előtt, 
amely nem lesz hosszú, hiszen már január 
4-én, egy Haladás elleni bajnokival nyitják 
az új évet:

„Férfi NB I-es csapatunk a tavalyi, 
meglepetésnek számító hatodik helyezése 
után, idén, úgy tűnik, belenő az akkor még 
helyenként túl nagynak látszó kabátba. Az 
alapszakasz felénél a szoros középmezőny 
élén állunk, a velünk egy játékerőt képviselő 
csapatok ellen egyelőre hibátlanul teljesí-
tünk. Az élmezőny tagjait egyre nagyobb 
erőkifejtésre tudjuk kényszeríteni. Faragó 
Lali és Kovács István személyében rutinos, 
első osztályú múlttal rendelkező játékosok-
kal, míg Vékei Nándi hazatérésével korábbi 
meghatározó vezéregyéniséggel bővültek 
Elek Gergő mester variációs lehetőségei. sa-
ját nevelésű utánpótlás-játékosaink közül az 
ősszel alapemberré avanzsált rácz Zsolt, de 
bemutatkozott a felnőtt NB I-ben Gellérfi 
sándor, Krajcsi Bence, Nyeste Csaba és Tóth 
Benedek is. A futsal Magyar Kupában már 
csak egy párharc megnyerése kell, hogy 
megismételjük a tavalyi négyes döntőben 
való részvételünket. A rájátszás küzdelmei 
tavasszal döntenek a bajnoki helyezésekről, 
ezért akkor kell csúcsformában lennie a 
játékosoknak, csapatnak.”

Kovács Miklós
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